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ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!
Аудан айнасы «Абай-Ақиқат» газетіне 2018 

жылдың I-жарты жылдығына жазылу науқаны 
жүріп жатыр.

Сүйікті басылымдарыңызға «Қазпошта» АҚ-ның 
бөлімшелері арқылы  жазылуға болады.

Жеке адамдар үшін – 1057, 76 теңге,
( индекс- 65625)

Заңды тұлғалар үшін – 2005,76 теңге. 
( индекс 15625)

Аудандық басылымды Абай қ., 3 - шағынаудан, 
43 үй мекенжайы бойынша редакциямызға келіп, 

жазылуларыңызға болады.

ДОРОГИЕ ЧИТАТЕЛИ!
Продолжается подписная кампания на I полугодие 
2018 года на районную газету «Абай - Ақиқат». 

Подписку на газету можно 
оформить в отделениях 

почтовой связи АО «Казпочта», а также 
в редакции районной газеты .

На полугодие для физических лиц - 1057,76 
тенге 

( индекс- 65625), 
для юридических лиц - 2005, 76 тенге 

( индекс 15625)

ҚАЛАНЫҢ КӨРКІ ҮШІН
Осы аптада аудан әкімінің міндетін 

атқарушы Мұрат Мағзин биылғы жылғы 
қаламызда салынып жатқан құрылыс 

алаңдарымен танысты. Алдымен жабық 
бассейіннің ғимаратын аралып шықты. Бүгінгі 
таңда нысанның ішінде жарық желілері тар-
тылып, 80% іске қосылған. Қабырғаларды 
сылау жұмыстарының 90% жасалған. Әрбір 
бөлмемелерін көрсетіп, бассейінге жаса-
лынып жатқан жұмыстармен таныстыр-
ды. Сонымен қатар ғимараттың алдын да 

безендіріп, келушілерге жасалынған жол-
дар мен автотұрақ орындарын көрсетті. 
Мұнда жұмысшылардың саны артып, жұмыс 

қызған. Құрылыс жұмыстарын осы жылдың 
аяғына дейін толығымен аяқтап, пайдалануға 
беретіндіктерін жеткізді. 

Келесі бағыт қазіргі таңда қайта жа-
салынып, күрделі жөндеу жұмыстарынан 
өткен орталық саябаққа барды. Саябақтың 
көркі кіріп, жөндеу жұмыстары толығымен 
аяқталған. Енді саябаққа қажетті орындықтар 

әкелініп, жарықтарды орналастыру 
жұмыстарын жүргізіп жатыр екен. 
Қараша айының соңында ауқымды 

шара өтіп, саябақтың ресми 
түрде ашылу салтанаты 
өтеді деп жоспарлануда. 

Бұдан кей ін  Мұрат 
С ә к е н ұ л ы  С т е п н а я 
к ө ш е с і н д е  с а л ы н ы п 
жатқан 9 қабатты 2 үйдің 
құрылысымен танысты. 
Бірінші үйдің жылу, жарық 
жұмыстары жасалынып,  
4 – қабатқа дейін сылау 
жұмыстары аяқталған. Ау-
дан басшысы аталмыш 
үйді 16 – желтоқсанға дейін 
толығымен аяқтап, кезек-
те тұрған әлеуметтік аз 
қамтылған азаматтарға 
беру керектігін баса айт-
ты. Сол себепті осы уақыт 
аралығында жұмыстарды 
толығымен аяқтауды тап-
сырды. Екінші үйді осы 
жылдың аяғына дейін тап-
сыруды ескертті. 

Жергілікті билік өкілдері 
аудан әк імін ің  есепт ік 
кездесуінде тұрғындар ба-

лалар алаңының 
салуын сұраған 
тұрғындардың 
алаңдарын қарап 
шықты. Келесі 
жылы Школьная 
көшесінде және 3 
– шағынауданда 
балалар  ала -
ңқайын салу жо-
спарлануда. 

Гүлнұр 
ОҢАЛЫСҚЫЗЫ 
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ЖАҢҒЫРТУ 3.0 К СВЕДЕНИЮ!

БОРЬБА С КОРРУПЦИЕЙ

14 ноября члены  антикоррупционной 
мобильной группы Абайского район посетили 
Есенгельдинский, Самарский и Сарептинский 
сельские округа, где встретились с активом 
данных населенных пунктов. В составе группы 
первый заместитель председателя  Абайско-
го районного филиала партии «Нұр Отан» 
Н.Р.Адашев, депутат районного маслихата 

О.Ю. Панасиди, руководитель государствен-
но-правового отдела А.А.Алипбеков

Открывая встречу, Н.Адашев рассказал 
о цели мероприятия и осветил проводимую 
в районе работу по противодействию кор-
рупции. Целью встреч является разъяснение 
государственной политики  в сфере противо-
действии коррупции и формирование антикор-
рупционной культуры в обществе. В стратегии 
«Казахстан-2050» Глава государства возводит 
коррупцию в ранг прямой угрозы националь-
ной безопасности и нацеливает государство 
и общество на объединение усилий в борьбе 
с этим негативным явлением. По инициативе 
центрального аппарата Агентства по делам 

СКАЖЕМ КОРРУПЦИИ НЕТ!
государственной службы и противодействию 
коррупции в Казахстане начала свою работу 
антикоррупционная мобильная группа «В 
будущее без взяток вместе». Мобильная 
группа по формированию нулевой терпи-
мости создана и в Абайском районе. Раз-
работан план мероприятий по реализации 
антикоррупционной стратегии на 2015-2025 

годы и противодействию теневой экономике.  
Гражданам пояснили, что государственные 
услуги можно получать, не выходя из дома, 
посредством ЭЦП.

Все мероприятия проводятся совместно 
с районным филиалом партии «Нур Отан».

Сельчане имели возможность задать ин-
тересующие вопросы.

 С отчетами о проводимых мероприятиях 
по противодействию коррупции выступили  
аким Есенгельдинского сельского округа 
А.Григорьян, аким Самарского сельского 
округа З.У. Таубаева, аким Сарептинского 
сельского округа М. Аскар.

К.БЛЯЛОВ

Согласно п.1 статьи 11 Закона Республики Казахстан «О пенсионном обеспечении в Респу-
блике Казахстан» от 21 июня 2013 г. № 105-V (далее - Закон) – начиная с 01.01.2018 г. по 2027 
г. повышение пенсионного возраста женщин будет осуществляться постепенно, т.е. в течение 
10 лет, по 6 месяцев ежегодно. 

График поэтапного повышения пенсионного возраста

Повышение пенсионного возраста женщин с 
2018 г по 2027 г., изменение методики назначения 

(перерасчета) базовой пенсионной выплаты с 
01.07.2018г.

Если женщина 
достигла пенсион-
ного возраста (58 
лет) 10 ноября 2017 
г., и своевременно 
не обратилась (до 
31.12.2017 г.) за на-
значением пенси-
онных выплат по 
возрасту, а пришла 
только в январе 
2018 г., то с заявле-
нием и пакетом до-
кументов на назна-
чение пенсионных 
выплат по возрасту 
сможет обратиться только после того, как 
достигнет возраста - 58,5 лет – согласно п.1 
статьи 11 Закона.

Повышение пенсионного возраста в 
Казахстане не коснется женщин, которые в 
настоящее время имеют право на льготы по 
раннему выходу на пенсию:

В соответствии п.2. статьи 11 Закона - 
граждане, проживавшие в зонах чрезвычай-
ного и максимального радиационного риска в 
период с 29 августа 1949 года по 5 июля 1963 
года не менее 5 лет, в соответствии с Законом 
Республики Казахстан «О социальной защите 
граждан, пострадавших вследствие ядерных 
испытаний на Семипалатинском испыта-
тельном ядерном полигоне» имеют право на 
назначение пенсионных выплат по возрасту: 
женщины – по достижении 45 лет.

Согласно п.3 статьи 11 Закона - женщины, 
родившие (усыновившие, удочерившие) 5 и 
более детей и воспитавшие их до восьмилет-
него возраста, имеют право на пенсионные 
выплаты по возрасту по достижении 53 лет.

С 1 июля 2018 года предусматривается 
изменение методики назначения базовой вы-

платы, которая будет 
назначаться в зависи-
мости от стажа участия 
в пенсионной системе. 
Базовая пенсия будет 
назначаться только при 
достижении граждана-
ми общеустановлен-
ного пенсионного воз-
раста (63 - мужчины; с 
58,6 –женщины). 

В пенсионный стаж 
будет включаться:

- трудовой стаж, 
выработанный в со-
лидарной системе (на 

1 января 1998 г.); 
- накопительный стаж (периоды, за кото-

рые уплачивались обязательные пенсионные 
взносы (ОПВ);

- иной стаж (уход за ребенком до 3 лет, ин-
валидом с детства до 16 лет, время прожива-
ния с супругом военнослужащим, сотрудников 
спецгосорганов, дипломатических работников 
и др.). Эти изменения будут распространяться 
на вновь выходящих и на состоявшихся пен-
сионеров, которым с 1 июля 2018 года будет 
произведен перерасчет базовой пенсии. 

Если гражданин работал и делал отчисле-
ния в ЕНПФ всего лишь 10 лет или вовсе не 
работал, то ему базовая пенсия назначается 
в размере 54% от величины прожиточного 
минимума (далее ПМ). 

За каждый год, отработанный сверх 10 лет 
базовая пенсия увеличивается на 2%. Напри-
мер, при стаже участия 20 лет размер базовой 
пенсии составит 74% от ПМ, 30 лет – 94% от 
ПМ. При стаже 33 и более лет размер базовой 
пенсии составит 100% ПМ.

Абайское районное отделение 
Департамента «МРЦСВ»

Сегодня государственные услуги играют 
ключевую роль в развитии современного 
общества. Уровень качества и эффективно-
сти предоставления государственных услуг 
имеют важную позицию в обеспечении обще-
ственного и территориального единства через 
упорядоченность и единообразие процессов 
предоставления государственных услуг, неза-
висимо от местонахождения их потребителя. 
В Посланиях народу Казахстана Глава госу-
дарства определяет модернизацию системы 
государственного управления как одно из 
приоритетных направлений развития страны.       

Целью формирования новой модели го-
сударственной службы является достижение 
высокого качества оказания государственных 
услуг и эффективности деятельности государ-
ственных органов. Одной из важных задач 
является повышение качества и доступности 
государственных услуг и ориентация деятель-
ности государственных служащих на населе-
ние как потребителя государственных услуг. 

На сегодняшний день ГУ «Отдел земель-
ных отношений, архитектуры и градострои-
тельства Абайского района» оказывает госу-
дарственные услуги в соответствии с Законом 
РК «О государственных услугах», стандартами 
и регламентами государственных услуг. С 
целью минимизации коррупционных рисков 
все государственные услуги оказываются 

Государственные услуги в сфере земельных 
отношений, архитектуры и градостроительства

через Центры обслуживания населения. За 
9 месяцев 2017 года отделом было оказано 
свыше 2000 государственных услуг. 

В целях доступности государственных 
услуг, на информационных стендах отдела 
размещены стандарты и регламенты госу-
дарственных услуг, а также информация 
о порядке обжалования качества государ-
ственных услуг, буклеты на государственных 
и русских языках о правах услугополучателя.   
Жалоб от услугополучателей по оказанию 
государственных услуг  и нарушению сроков 
предоставления в отдел не поступало.          

Также сотрудниками отдела ведется 
работа по разъяснению услугополучателям 
о возможности получения государственных 
услуг не только в бумажном виде, но и в 
электронном, через портал электронного 
правительства, при наличии Электронной 
цифровой подписи (ЭЦП). Что позволит ми-
нимизировать контакты в процессе оказания 
услуг, упрощает исполнение обязательств, 
сокращает время и затраты на их получение. 
Кроме того, электронную услугу можно полу-
чить в любое время суток в онлайн режиме 
не выходя из дома или офиса.

ГУ «Отдел земельных отношений, 
архитектуры и градостроительства 

Абайского района»

2017 жылғы 31 қаңтардағы «Қазақстанның 
үшінші жаңғыруы: жаһандық бәсекеге 
қабілеттілік»  Мемлекет басшысының  
Қазақстан халқына жолдауында  айтылғандай  
Қазақстан   Республикасы  Президентінің тап-
сырмасы  бойынша 2017 жылы  «Нұрлы жер» 
тұрғын үй құрылысы Бағдарламасы іске асы-
рыла басталды. Осы Бағдарламаның мақсаты- 
халық үшін тұрғын үйдің қолжетiмдiлiгiн 
арттыру.

Бағдарламада тұрғын үй нарығын 
дамытудың кешенді шаралары көрініс тапқан. 
Олар - «Даму» акционерлік қоғамы арқылы 
мемлекеттің субсидия беруі есебінен құрылыс 

салушылар үшін банк несиесін арзандату, 
тұрғындар үшін «Қазақстан ипотекалық 
компаниясы» акционерлік қоғамы арқылы 
банктер беретін ипотекалық несиені субси-
диялау, «Тұрғын үй құрылыс жинақ банкі» 
салымшылары үшін несиелік тұрғын үй салуы, 
халықтың әлеуметтік осал топтары үшін сатып 
алу құқығынсыз арендалық тұрғын үй салуы, 
қажетті инфрақұрылыммен қамтамасыз 
етілетін жеке тұрғын үй құрылысы үшін тиісті 
жер телімдерін бөлу.

Осы Бағдарлама  жоспар бойынша 
біздің ауданда да іске асырылуда. Ағымдағы 

«Нұрлы жер» 
Абай ауданында

жылы Қазақстан Республикасының Ұлттық 
қорынан берілетін нысаналы трансферті 
есебінен  және облыстық бюджеттен ортақ  
қаржыландырумен  Абай қаласында жалпы 
алаңы 4000ш.м.  екі  9  қабатты, 36  пәтерлі  
тұрғын үйлердің құрылысы жүргізілуде.

Коммуналдық  тұрғын үй қорынан баспана 
алуға  кезектін артуына байланысты Абай 
қаласында көп қабатты тұрғын үйлердің 
құрылысы жалғастырылады, осы мақсатта 
аудандық бюджет есебінен  қаланың 30а 
орамында үш 5-қабатты тұрғын үйлерге 
тартылатын инженерлік-коммуникациялық 
инфрақұрылымның құрылысына  жобалау-
сметалық құжаттама  әзірленді, екі бес қабатты  
шағын қорамды  тұрғын үйлердің құрылысына 
үлгілік жобаның байластыруы жасалды.

Бағдарлама міндеттерінің бірі - жеке 
тұрғын үй құрылысын дамыту. Оны орындау 
үшін  ағымдағы жылы  аудандық бюджет 
есебінен  Абай қ. Школьная көш. (40 жер 
учаскесі)  және Топар к. (33 жер учаскесі)  
жеке тұрғын үй құрылысына  ИКИ құрылысы 
үшін  жобалау-сметалық құжаттама әзірленді. 
Ол деген, ИКИ құрылысы аяқталғаннан кейін 
кезекте тұрған азаматтар жеке тұрғын үй салу 
үшін инженерлік жүйелермен қамтамасыз 
етілген  жер учаскелерін алады.

Бағдарламаның  іске асырылуы  құрылыс 
материалдарын өндіруін ұлғайтуға, саладағы 
заманауи технологиялар ендіруге, жаңа 
жұмыс орындар құруға, аудан мен қаланың 
сәулеттік түрін өзгертуге серпініс береді.

А.Асқаров «Абай ауданының 
құрылыс бөлімі» ММ басшысы 
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РУХАНИ ЖАҢҒЫРУ
ЖАҢА ӘЛІПБИ

ТУҒАН ЖЕР

БЛАГОДАРИМ ЗА 
ОТЗЫВЧИВЫЕ СЕРДЦА!

Инвалиды Общественного Объединения Инвалидов  «СТРЕМЛЕНИЕ» от всей души благо-
дарят директора ТОО «ВОЛЫНКА» города Абай Сакенова Данияра Мергалиевича и  директора 
филиала Палаты Предпринимателей  Карагандинской области по Абайскому  району Сеилова 
А. К.  за отзывчивые сердца. Желаем  Вам всяческих  благ, крепкого здоровья, процветания в 
намеченных делах и больших успехов на Вашем жизненном пути. Быть такими же отзывчивыми 
по отношению к людям с ограниченными  возможностями.

Добрые сердца не остаются незамеченными – они как маяки светят тем, кто ждет помощи. 

Уверены в том, что Ваш пример букдет  заразителен  для других людей. Оказывая помощь, 
Вы дарите не просто подарки, а радость и надежду.

Ваша доброта и щедрость вернутся к Вам сторицей. 
В.Гаар  Председатель ООИ «СТРЕМЛЕНИЕ»

В канун праздника Дня работника сельского хозяйства Абайское общество инвалидов 
«Жардем» выражает сердечную благодарность главе крестьянского хозяйства «Шанс» Жабяк 
Игорю Васильевичу и главе фермерского хозяйства «Поливное» Ибрагимову Абдуахату за 
благотворительную помощь людям с ограниченными возможностями. Вы не представляет 
какую поддержку и радость принесли в их семьи, проявив милосердие и чуткое отношение к 
людям, нуждающимся в материальной и моральной помощи.

Желаем Вам и вашему коллективу крепкого здоровья, большого счастья, благополучия, 
успеха и удачи во всех делах!

Л.Хлыстова
Руководитель общества инвалидов «Жардем»

РУХАНИ ЖАҢҒЫРУ: ЛАТЫН ӘЛІПБИІНЕ КӨШУ
Латын әліпбиіне көшудің маңыздылығы туралы кеңінен 

ақпарат  тарату, қоғамдық пікір алмастыру мақсатында Абай 
атындағы жалпы білім беретін мектептің ата-аналарының наза-
рына «Қазақ тілінің латын әліпбиіне көшу» тақырыбында ақпарат  
ұсынылды. Болашақта түркі халықтары латын таңбаларына 
негізделген ортақ әліпбиге көшуі – латын әліпбиіне көшу арқылы 
әлемдік кеңістікке жақындайтынымыз туралы айтылды. Со-
нымен қатар, өткен тарихымызға үңіліп, латын тілі – ғылым 
мен техниканың тілі екені және латын әліпбиіне көшу арқылы 

қазақ  тілін халықаралық дәрежеге шақыратыны сөзсіз. Бұл мәселе   біздің балаларымыздың 
болашағы үшін маңызы зор болып табылады.

Латын әліпбиіне көшуміздің мақсаты  қазақ халқы ертеден қолданған әліпбиімізге қайта 
оралып, ұлттық санамыздың қайта жаңғыруына жол ашады демекпін. 

Ф. Жулаева 
Абай атындағы жалпы білім беретін мектептің  ата-аналар комитетінің мүшесі 

Шаңырақтың шежіресін 
шерт іп ,  ағайын-туманың 
татулығын сақтауға септігін 
тигізетін, әулеттегі абысын-
ажындардың ақылшысы 
б ол ы п ,  ж а с  к ел і н д е рд і 
т ә р б и ел е й т і н ,  н е м е р е -
шөберелерін алдына алып, 
ауыз әдебиетін ің ертег і -
жырларын айтар асыл әжелер 
бүгінде бар ма екен?.. Қазақ қоғамында 
барлық   рулы  елге  ана бола алған Айпара 
әже, Домалақ әже, Зере,  Айғаным секілді 
әжелердің бейнесі өз алдына бір төбе. 
Олардың ақ бесігінде тербелген Абай, Шоқан 
сынды тұлғалар әжелерінің аялы алақанында 
ержеткенін де білеміз.

Бүгінде сол өткеннің өнегесіндей бола 
алған «Зере» вокалды ансамблі – қаламыздағы 
мәдениет саласының дамуына өз үлестерін 
қосып, халық әндерін насихаттап жүрген асыл 
әжелеріміздің тобы. Осыдан он бір жыл бұрын 
құрылған Абай ауданындағы «Зере» вокал-
ды ансамблінің өнеріне ынтық көрермендер 
қатары жылдан-жылға артып келеді. Талай 
салтанатты мерекелерде топ жарып жүрген әні 
де, сәні де келісті әжелер ансамблінің жай-күйі 
туралы оның ұйымдастырушысы әрі әншісі 
Раиса Зейнекешқызы Қойлыбаева әңгімелеп 
берген еді.

- «Зере» вокалды ансамблін құру 
идеясын кім ұсынды, қоғамдық негізде 
жұмыс жасайтын шығармашылық ұжымды 
ұйымдастыруға кімдер үлес қосты?

- «Зере» вокалды ансамблі – Абай 
аудандық әкімшіліктің ұйғаруымен қолға алын-
ды. Өзім ансамблдің әрі ұйымдастырушысы, 
әрі әншісі болдым. Әжелер ансамблін құру 
туралы ойдың жүзеге асуы жолында аз тер 
төгілген жоқ. Бұл 2006-ыншы жыл болатын. 

— Анс амбль  мүшелер ін  қалай 
іріктедіңіздер?

— Осы ауданда тұратын әртүрлі салада 
қызмет жасаған, ән айтатыны бар, зейнет 
демалысындағы апайларды іздестірдік. 
Абай аудандық мәдениет үйінде жұмыс 
атқарған Рамазанова Шаттық Сламбекқызы, 
қаламыздың тігін комбинатының алдыңғы 
қатарлы қызметкері, бірнеше медальдар мен 
дипломдардың иегері Базаркүл Құстаева, 
денсаулық сақтау саласының ардагері Күлпәш 
Ғабдоллақызы, мемлекеттік қызмет саласында 
30 жыл қызмет еткен Шолпан Сағатаева, са-
уда саласында 40 жыл еңбек еткен Рымбала 
Сүлейменова, бұрынғы педегог Гүлшахра 
Қалқожина,  сондай-ақ Рымкеш Даупбаева, 
Күміс Мүсабекова, Марияш Ысқақова, Сарму-
лина Айсұлу  сияқты шаңырақтарының құты 
мен берекесін кіргізіп отырған әнші әжелерді 
іздеп таптық. Біртіндеп ансамбльге қатысуға 
ниет білдірген әжелердің қатары көбейе 
бастады. Ол кісілер қазақы салт-дәстүрді 
де, халық әндерін де жақсы біледі. Кейін ан-
самблге Қарағанды қаласындағы Тәттімбет 
атындағы өнер колледжінің классикалық 
вокал бөлімінен дәріс алған әнші Айсұлу 
Әділбекова музыкалық жетекші болды. 
2011 жылдың желтоқсан айында Тәуелсіздік 
күніне орай Абай аудандық мәдениет үйінде 
ансамбльдің құрылғанына 5 жыл толуына 
орай алғашқы концертімізді бердік, халықтың 
ризашылығында шек болмады. Ескендір 
Хасанғалиевтің «Жасай бер, қазақ!», «Ата-
мекен», «Анаға сәлем» әндерін,  сонымен 

Ауданның ажары – асыл әжелер 
қатар «Ал құрбым», «Белес», 
«Әгугәй домбыра» және басқа 
да халық әндерін шырқадық. 
Айта кету керек, біз барлық 
концерттердің соңында ұлттық 
рухты көтетерін әнді айтамыз. 
Ал біздің сахналық киіміміз де, 
аудан әкімшілінің көмектесуі 
негізінде тігілді.

- Ансамбльдің өзіндік 
ерекшеліг і  деп нені  айта аласыз? 
Репертуарларыңызда қанша ән бар?

- Біздің ансамблдің репертуарында әндер 
өте көп. Олардың ішінде қазақтың халық 
әндері, қазақ композиторларының әндері 
бар. Сондай-ақ,Абайдың «Көзімнің қарасы» 
әні де біздің репертуарымызда бар. 11 жыл 
ішінде ансамбль халыққа жақсы танылды. 
Ақ жаулықты әжелердің мұндай белсенділігі 
— жас ұрпақ үшін үлкен өнеге. Ал әжелердің 
ансамбль жұмысына құлшыныспен кірісетінін 
көргенде риза боласыз. Мысалы, біздің 
ансамбльде әжелер бірнеше дауыста ән 
айтады, кәсіби тұрғыда өсіп келеді. Бастапқы 
қалпымыздан қазір мүлде өзгердік. Бәрі де 
сахнаның мәдениетін меңгерген, кисе киім 
жарасады, барлық әннің сөздерін мұқият жат-
тайды. Біздегі әжелердің сүйікті немерелері 
бар, отбасы бақытын көріп отырған жандар, 
соған қарамастан ансамбльден қол үзгілері 
келмейді, өйткені айналысатын істері оларға 
ұнайды. «Дайындықтың біз үшін емдік қасиеті 
бар, терапия ғой» дейді. Әрине, ән адамның 
жанын жадыратады ғой.

— Ансамбль ауыл-елді аралай ма, қай 
жерлерде болдыңыздар?

— Біздің ұжым аудан, қала көлемінде 
өтіп жататын ағымдағы мәдени шаралардың 
бәріне қатысады. Аудандарда, ауылдарда 
өнер көрсетіп жүр. Тек қана аудандық мәдениет 

үйінде ғана емес, Жартас санаторийінде де, 
Абай қаласының барлық мектептерінде де  
концерт бердік. Әрі аймақтағы түрлі салта-
натты шараларға қатысып тұрамыз. Елдегі 
халық өнерге сусап отыр, халықтың өнерге, 
әнге деген ықыласы керемет, бұл бір жағынан 
асыл аналарға деген құрметтің нақты көрінісі 
деп ойлаймын. 

— Раиса Зейнекешқызы, өзіңіз де өнер 
адамысыз, ән де айтасыз, топқа жетекшілік 
те етесіз, өзіңіз туралы қысқаша айтсаңыз.

— Мен Шет ауданы Ақшатау поселкісінде 
дүниеге келдім. Алматының ауылшаруашылық 
институтын бітіргем. Жас кезімде талай 
конкурстарға да қатыстым, көркемөнерпаздар 
үйірмесінің мүшесі болдым.  Десе де өнерді 
жаныма жақын тұтқан адаммын. «Зере» 
ансамблі менің екінші тынысымды ашқандай 
болды. Көркемдік жетекші болып қана қоймай, 
әншілердің де қатарындамын. Ән-күйге құмар 
адамның жаны баладай таза болады, сахнаға 
шығудың өзі күш-қуат береді. 

Р.S. Әжелер өнері, әжелер мектебі, 
олардың өнегесі – бүгінгі қоғамда баға жетпес 
байлық, бойға тереңнен сіңіретін табылмас 
тәрбие құралы. Оларға қандай жылы сөз 
айтсақ та, қандай сый-сияпат көрсетсек те 
артық етпейді. «Зере» әжелер ансамбліндегі 
ақ жаулықты аналарымызға халық алдында 
өнерлеріңіз өрге баса берсін депекпіз. 

Меруерт Арғын 
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АУЫЛШАРУАШЫЛЫҒЫ ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРІ КҮНІ

ТРУД ПРИНОСИТ РАДОСТЬ
Очень часто героя-

ми наших статей стано-
вятся простые рабочие 
люди, которые своим 
трудом вносят вклад 
в развитие экономики 
региона. Более 7 лет в 
ТОО «Топарские тепли-
цы»  трудится Герась-
кова Анастасия Алек-
сандровна. С улыбкой 
она вспоминает свой 
первый рабочий день на этом  предприятии. 
Было нелегко привыкнуть, особенно в первые 
дни. Но благодаря поддержке коллектива и 

опытных работниц Анастасия смогла преодо-
леть трудности. Сегодня она трудится рабочей 
теплицы на блоке 7, площадь которого равна 
2 га,  возглавляемый опытным руководителем  
Журавлевой Еленой Алексеевной.  Здесь вы-
ращивают помидоры, перец и лимон. Наша 
собеседница занимается выращиванием по-
мидоров. В ее обязанности входит следить 
за ростом томатов, убирать лишние отростки 
и сорняки, препятствующие их росту, предот-

вращать появление вредителей 
на листочках помидоров.

- Мне очень нравится рабо-
тать в теплице,  наблюдать за 
тем, как из семян появляются 
плоды. На улице снег, зима, а 
у нас лето. Все растет, цветет, 
зеленеет, как в сказке,- говорит 
Анастасия Александровна. В 
нашей бригаде работают 7 
человек, бригадиром является 
квалифицированный работник 

Старикова Галина Александровна. У нас тру-
дятся как молодые, так и опытные работницы. 
Коллектив сплоченный. Вместе мы стараемся 

реализовать поставленную за-
дачу и выполнить план. В бригаде 
работают две рабочие по уходу за 
лимонами, три человека отвечают 
за участок, где растет болгарский 
перец.

ТОО «Топарские теплицы» - это 
предприятие, которое не стоит на 
месте и использует новейшие тех-
нологии в аграрной сфере. Новые 
теплицы за счет эргономических 
моментов дают неплохой урожай. 
Работа предприятия основана на 
внедрении и применении совре-
менных, наиболее эффективных 
технологий в тепличном хозяйстве. 
При этом предприятие ориентиру-
ется на получение экологически чи-
стой продукции высокого качества, 
выращенной при минимальном ис-
пользовании химических средства 
защиты растений. В техническую 
комплектацию комплекса входят 
все современные технологические 
системы, используемые в передо-
вом тепличном производстве.

 Здесь созданы все условия 
для работников. На хорошем счету 
у руководства ТОО «Топарские 
теплицы» Анастасия Гераськова. 
Добросовестный работник, так 
охарактеризовало ее начальство. В 
свободное от работы время она чи-
тает литературу по агрономии. При-
мечательно, что супруг Анастасии 
Гераськовой тоже работает в ТОО 
«Топарские теплицы». Мужчина 

обрабатывает растения специальным раство-
ром от вредителей. Вот и их девятилетний сын 
Максим интересуется ботаникой. Возможно, в 
будущем он свяжет свою жизнь с этой наукой. 

- Я поздравляю всех работников сельского 
хозяйства с профессиональным праздником. 
Желаю счастья, радости, семейного благопо-
лучия!- сказала Анастасия Александровна.

К.Блялов

Құрметті ауыл еңбеккерлері!
Сіздерді егемен еліміз айрықша атап өтетін кәсіби мерекелеріңіз – Ауыл шаруашылығы 

қызметкерлерінің күнімен шын жүректен құттықтаймыз!         
Ауыл шаруашылығының дамуы бойынша мемлекеттiк бағдарламалардың орындалуы 

саланың дамуындағы оң өзгерiстерге қол жеткiзуге, елiмiздi азық-түлiкпен қамтамасыз ету 
қауiпсiздiгiне лайықты үлес қосуға өз септiгiн тигiзуде.

Өткен ширек ғасыр ауыл шаруашылығы айтарлықтай нәтижеге қол жеткізді, ал Қазақстан тек 
аграрлық жағдайын тұрақтандырып қана қоймай, азық-түлік нарығындағы жаңа белестерге қол 
жеткізді. Осы жылдар ішінде агроөнеркәсіп саласын жүйелі қолдау үшін мемлекет мүмкіндіктерді 
тауып отырады, ол қазіргі уақытта стратегиялық басымдылық ретінде қарастырылады.

Елбасымыз Қазақстан халқына жолдаған «Қазақстан-2050» стратегиясы — қалыптасқан 
мемлекеттiң жаңа саяси бағыты» Жолдауында: «Ауыл шаруашылығын, әсiресе, ауыл 
шаруашылығы өнiмiне өсiп отырған жаһандық сұраныс жағдайында ауқымды жаңғырту 
қажет», — деп атап айтқан болатын. Қойылған мақсаттарға сүйене отыра, ауыл шаруашылығы 
еңбеккерлерi елiмiздiң тұрғындарын отандық азық-түлiкпен қамтамасыз етiп, халықаралық 
нарықта елiмiздiң бәсекеге қабiлеттi өсуi үшiн негiз болып саналатын азық-түлiк сапасының 
артуын қадағалайды. Ең бастысы, экономиканың, соның ішінде ауыл шаруашылығының да-
муын жай қамтамасыз етіп, ұстап тұрмай, оның өсуін басқаруды жедел жетілдіре түсу қажет.

Біздің аудан еңбеккерлері Қарағанды облысы бойынша картоп, көкөніс жинауда, ет-сүт 
өнімдерін, мал өсіруге зор үлес қосып рейтингін көтеріп келеді. Дәстүрге айналған ауыл 
шаруашылық жәрмеңкелеріне халықтың айтар алғысы мол.

Қымбатты жерлестер! Сiздер қажырлы еңбектерiңiзбен елiмiздiң экономикасының да-
муына ғана емес, қоғамның әлеуметтiк тұрақтылығының нығаюына да қомақты үлес қосып 
келесiздер. Барлықтарыңызды мерекемен құттықтай отыра, шын жүректен зор денсаулық, 
бақыт, бейбiтшiлiк тiлеймiз.

Абай ауданы әкімінің м.а.  М.Магзин

Абай аудандық мәслихатының хатшысы             Б.Цай

Уважаемые труженики села!
Сердечно поздравляем вас с замечательным профессиональным праздником – Днем 

работников сельского хозяйства! 
Для всех нас этот праздник имеет особое значение, потому что от результатов вашего труда 

во многом зависят уровень жизни населения и продовольственная безопасность государства.
За минувшие четверть века сельское хозяйство значительно преобразилось, а Казахстан 

не только упрочил свое положение аграрной державы, но и завоевывает новые позиции на 
рынке продовольствия. Все эти годы государство находило возможности для системной под-
держки агропромышленной отрасли, которая в настоящее время рассматривается в качестве 
стратегического приоритета.

В Стратегии «Казахстан-2050» Глава государства Нурсултан Абишевич Назарбаев отметил: 
«Необходима масштабная модернизация сельского хозяйства, особенно в условиях растущего 
глобального спроса на сельхозпродукцию». Поэтому сегодня государством проводится по-
литика по системному преобразованию и диверсификации сельскохозяйственной отрасли, а  
важнейшим условием её дальнейшего развития является переход к выпуску переработанной 
продукции. Наша страна должна стать одним из крупнейших в мире производителей экспорт-
ной аграрной продукции, а сельское хозяйство – всё более перспективным полем притяжения 
инвестиций, проектов, энергии молодых людей.

Труженики нашего района вносят весомый вклад в повышение рейтинга Карагандинской 
области по сбору картофеля, овощей, производству мясо-молочной продукции, росту поголовья 
скота. Завоевали популярность у населения ставшие уже традиционными сельскохозяйствен-
ные ярмарки.

Выражаем благодарность ветеранам и всем труженикам села за ваш плодотворный труд. 
Желаем вам крепкого здоровья, счастья, благополучия, новых достижений в будущем!

И.о.акима Абайского района                 М.Магзин
 
Секретарь Абайского районного маслихата             Б.Цай

Жеке қосалқы шаруашылықтардың әлеуетін пайдалану көлемін ұлғайту үшін АӨК 
өнімдерінің өндірісін және азық-түлік қауіпсіздігі мәселелерді шешу

Президент халықа жолдауында "Үшінші 
жаңғырту-Қазақстанның жаһандық бәсекеге 
қабілеттілігі" агроөнеркәсіп экономика сек-
торы ерекше орын алады.АӨК-ні дамыту 
бағыттарының бірі   кооперацияны дамыту 
болып табылады. Жолдауға сәйкес 5 жылдың 
ішінде  үй шаруашылықтары мен шағын 
фермерлік қожалықтарын  біріктіріп коопера-
тивтер құру.

2016 жылдың желтоқсанында бекітілген 
іс-шаралар Жоспарын іске асыру жөніндегі 
шараларды қамтамасыз ету бойынша тиімді 
ауыл халқын жұмыспен қамту және әлеуетін 
пайдалану, жеке қосалқы шаруашылықтардың 
көлемін ұлғайту үшін АӨК өнімдерінің өндірісін 
және мәселелерді шешу азық-түлік қауіпсіздігі.

Жоспарға сәйкес  ауданда 198 жеке 
қосалқы шаруашылықтар қатысуымен 7 ауыл 
шаруашылығы кооперативі құрылды.

1. «Аскар АС» АӨК,  Коксу с/о;

2. «Фард +» АӨК,  Самарка с/о;
3. «Людмила » АӨК,  Сарепта с/о;
5. «Қоянды 2017» АӨК,  Сарепта с/о;
6. «Тансары» АӨК, Карагандинский 

с/о;
7. «Арқа сүті-2020» АӨК  Есенгелды 

с/о;
«Арқа сүті-2020» АӨК  ("Ауыл сүт" 

ЖШС негізінде құрылған) қазіргі күні  
кооператив тұрғындардан сүт өнімін 
жинаумен айналысады , сүт өндеу 
кәсіпорынына сүт өнімін жеткізу үшін 
«Nәtige» ЖШС мен кесісім шартқа оты-
рылды. (с.Есенгельды, с.Жаманжол 
Кулаайгыр с/о). 2 сүт қабылдау бекет бар: 
Есенгельды с/о – сыйымдылығы 9 тонн, 
с.Жаманжол – сыйымдылығы 2 тонны. 
Қазіргі күні «Nәtige» ЖШС-не   290 тонн 
сүт тапсырылды.

«Людмила 2030» АӨК қазіргі күні  

кооператив тұрғындардан сүт 
өнімін жинаумен айналысады, сүт 
өндеу кәсіпорынына сүт өнімін 
жеткізу үшін ТОО «Ren Milk» ЖШС 
(қ.Темиртау) мен кесісім шартқа 
отырылды. Қазіргі күні «Nәtige» 
ЖШС-не   94,2 тонн сүт тапсы-
рылды.

О с ы  б а ғ ы т т а ғ ы  ж ұ м ы с 
жалғасатын болады, іс-шаралар 
Жоспарын іске асыру жөніндегі ша-
раларды қамтамасыз ету бойынша 
тиімді ауыл халқын жұмыспен 
қамту және әлеуетін пайдала-
ну орындалу үшін барлық күшті 
жұмсау қажет

Е.Мукаев
«Абай ауданының ауыл 

шаруашылығы бөлімі» ММ бас 
маманы

« Е ң бе к  е рд і ң 
атын шығарады» 
дейді қазақ халқы. 
Иә, биыл сары күзде 
сары алтын  дән 
сапырған еңбекшіл 
а з а м а т т а р д ы ң 
ы р ы с ы н а  қ а р а п 
айтылған сөз. Жаз 
ыстық болғасын ба, 
егіннің пісуі де, түсімі 
де жақсы, құнарлық 
деңгейі де жоғары. 
Сондықтан биылғы 
жыл шаруаларға 
ерекше жайлы жыл 
болды дейді Абай 
ауданына қарасты 
« А л т ы н »  ш а р у а 
қ о ж а л ы ғ ы н ы ң 
ж е т е к ш і с і  Е р і к 
Елеусізұлы Оразба-
ев.  

«Менің әкем «Илич жолы» совхозында көп 
жылдар бойы басқарушылық қызмет атқарды. 
Ауданда ол кісіні ерекше құрмет тұтатын. Анам 
да балабақша меңгерушісі болып жұмыс істеді. 
Біз отбасында жеті баламыз. Ата-анам бізге 
әрдайым береке бастауы – еңбекте деп айтып 
отыратын. Біз отбасында жеті ағайындымыз. 
Сол қағиданы басты өмірлік құндылығымыз 
ретінде әрдайым естен шығарған емеспіз. 
Соның арқасында бүгінге күнге қол жеткізіп 
отырмыз», - дейді Ерік Оразбаев. 

Еңбек жолын ең алғаш рет Топар кентінде 
жол құрылыс бөлімінде жүргізуші болып 
бастаған. Алайда әке сөзін жерге тастамай, 
санасына сіңіріп өскен жігіт ағасы бұдан кейін 
ауылда жұмыс істеуге бел буады.

- Әкем менің ауылда жұмыс істегенімді 
қалады. Сол себепті өзім туып-өскен ауылға 
қайтып оралдым. Бастапқыда жүргізуші бол-
дым, кейін техникумды  бітіргеннен соң, мал 
шаруашылығы саласында бригадир, зоотехник 
қызметін атқардым. Бұл 1995-інші жылдар 
болатын. Кейін отбасылық жеке шаруашылық 
құрдық, - дейді фермер.  

Өмір жолының қиыншылығы да бұралаңы 
да көп. Тағдыр тосын сыйлар жасамайды. 
Күтпеген жерден келіп, санаңды сан соқтырып 
кетеді. Өмірдің сұрапыл желі де бұл отбасының 
тірегін жұлып әкетті. Әкесінің қазасынан кейін 
жекке шаруашылықтың жұмысын тоқтатып, 
отбасымен қалаға көшеді. Бірақ, ауыл өміріне, 
ауыл тынысына үйренген жігіт ағасының 
қалада тұрақтап қалғысы келмеді. Қаланың 
ию-қию тірлігінен ауылдың мұнарлы тіршілігі 
ерекше тартып тұрды. Содан болар, ауылға 
қайтып, келіп, жеке шаруа қожалығын ашып, 
өз жұмысын бастап, әке ізін жалғастырып 
келеді. Құлайғыр селолық округының жанынан 
жер алып, өз бетінше еңбектеніп келеді. Әрі 

Береке бастауы – еңбекте 
бүгінде бірнеше адам-
ды жұмыспен қамтып 
отыр. 

- Бұрындары кар-
топ салумен айналы-
стым. Ал биыл дәнді 
дақыл, оның ішінде 
арпа мен бидай ектім. 
Биылғы өнімнің түсімі 
жақсы. Әрине, алғашқы 
кезде жұмыс істеу 
қиын болды. Себебі 
еңбек күші, қол күші 
жетіспеді .  Алайда, 
адамдармен сөйлесе 
келе, олармен ортақ 
тіл табысқаннан кейін, 
жұмыстың барлығы да 
бір арнаға түсті. Себебі 
ауылшаруашылығы 
жұмысынан қол үзіп 
қ а л ғ а н  ж е р г і л і к т і 
ж ұ р т ш ы л ы қ 

бастапқыда біраз тосырқай, үрке қараған, - 
деп ағынан жарылды. 

Шаруа қожалығының жетекшісі, Ерік 
Елеусізұлы қол астындағы  жұмысшыларына 
үнемі көмектесіп, қол ұшын созып, еңбек 
ақысын да дер уақытында береді. Себебі бұл 
бізге әкеміздің берген тәрбиесі. Ол бізге үнемі 
адал, шыншыл болуды үйретті дейді. 

Бір айта кетер жайт, дәнді-дақылдардан 
бөлек, биыл мал азығын дайындау жұмыстары 
да уақытында атқарылды. Астықпен бірге шөп 
ору науқаны да сәтті аяқталды. Келесі көктемгі 
егістік науқанына барлығы дайын. 

- Мен Құлайғыр селолық округының әкімі 
мен аудандық ауылшаруашылық бөлімінің 
басшысы мен мамандарына алғысымды 
айтқым келеді. Себебі біз секілді қарапайым 
фермерлерге үнемі көмектеседі. Субсидияны 
қалай алу керек, шаруа қожалықтарына көмек 
ретінде қандай мемлекеттік бағдарламалар 
қарастырылған және басқа да маңызды 
мәселелерде бізбен ақылдасып, үнемі 
шақырып, жөн-жоспарын айтады. Әрдайым 
шаруаларға қажетті ақпараттармен бөлісіп 
отырады. Мысалы, биылғы көктемгі егіс  
науқанында себілер дән субсидия арқылы ал-
дым. Жанар-жағар май жағына да көмектеседі. 
Бұл да болса, шаруасын енді ғана бастап келе 
жатқан фермерлер үшін үлкен бір сеп, - дейді 
Ерік Оразбаев. 

Айта берсе, әңгіменің түбі таусылмай-
ды. Ал сіз бен бізге ауылшаруашылығы 
салысының қыр-сырын меңгеру де өз алдына 
жеке бір дүние. Дегенмен, сол салада еңбек, 
етіп, сол саланың жілігін шағып, майын ішкен, 
сол ортаның қазанында қайнаған жандар үшін 
біздің құрметіміз ерекше болмақ. 

Меруерт Арғын     
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ЛАТЫН ӘЛІПБИІ

АУЫЛШАРУАШЫЛЫҒЫ ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРІ КҮНІ

Мемлекет басшысы өзінің «Қазақстанның 
үшінші жаңғыруы: Жаһандық бәсекеге 
қабілеттілік» Жолдауында аграрлық сек¬тор 
экономиканың жаңа драйверіне айналуы 
керектігін атап өтіп, осы саланы дамыту 
бағытында алдымызда нақты міндеттер қойған 
болатын. Елбасының аграрлық сектордың 
алдында қойған міндеттерін іске асыру 
мақсатында ауданымызда ауылшаруашылық 
саласының мүмкіндік әлеуеттерін зерттеп, 
агроөнеркәсіптік кешенін дамыту жұмыстары 
жүргізілуде.

А й т а  к ет у  к е р е к ,  А ба й  а уд а н ы 
облысымыздағы ең ірі аграрлы аймақ бо-
лып табылады. Сондықтан да, өңірдің орақ 
науқанына дайындығы, түскен өнімдері 
көпшіліктің жіті назарында болады. Бүгінгі 
уақытта егіс науқаны 26 қыркүйек күні 
аяқталып, шаруалар ала жаздайғы маңдай 
тер жемісінің зейнетін көруде.  Аудан шару-
алары биыл да былтырғы жылға қарағанда 
мол өнім алды.   

Биылғы жылы 41 654,7 гектар жерге 
ауылшаруашылығы өнімдері егілді. Олардың 
ішінде 25 449,2 гектар жерге дәнді дақылдар, 
4,205 гектарға картоп, 820,5 гектар жерге 

көкеніс, 6 687,5 гектар жерге көпшылдық 
шөптер, 4 008 гектарға біржылдық шөптер, 
160 гектар жерге сүрлемдік жүгері және 325, 
4 гектарға жасымық егілді. Өткен жылмен 
салыстырғанда биыл астықтық дақылдар 
егілген жер көлемі артып отыр. Былтыр 
37984 гектар жерге ауылшаруашылығы 
өнімдері егілсе, биыл бұл көрсеткіш 109,7 
пайызды құрған. Ауыл шаруашылық 
дақылдарының шығымдылығы гектарына 
14,0 центнерден келді. Бұл Қарағанды об-
лысы бойынша жоғарғы өнімділік болып 
табылды. 

Картоп 109 330 тонна жиналған, 
былтырғы жылға қарағанда 105,3% 
артқан,шығымдылығы гектарына 260 цент-
нер, былтырғы жылға қарағанда 111,6% 
артқан+, көкөніс 33 640,5 тонна былтырғы 
жылға қарағанда 100,5% артқан. Осылардың 
ішінде республикаға картоп өндіруден ең ірі 
аудан болып саналатын аймақтың ең үлкен 
картоп шығымдылығына «Астра Агро ЛДТ» 
ЖШС гектарына – 300 центнерден, гектары-
на «Шанс» ШҚ – 283 центнерден, «Надежда 
Н.В.» ЖШС гектарына 280 центнерге қол 
жеткізді. Бұл көрсеткіштің барлығы – қазіргі 

заманауи технологиялардың және 
сапалы тұқымдардың арқасында 
жеткізілген нәтиже. Ал көкөністердің 
өнімділігі бойынша аудан, сол сияқты 
облыс бойынша ең үлкен шығымдылық 
«Поливное» ШҚ болып табылады. 
Шаруа қожалықтың көкөніс екен 
алаңы биылғы жылы 300 гектарды 
құрады. Бұл аудан бойынша көкөніс 
алаңына берілген жердің 36,5% алды. 
Шаруашылық ағымдағы жылы 3 зама-
науи жаңбырлатқыш «Reinke» маши-
наларын құны 65,0 млн. теңгеге сатып 
алды. Көкөністердің шығымдылығы 
гектарына 479 центнерді құраған. 

Аудан бойынша астық жинауға 91 
комбайн жұмылдырылды. Олардың 
5 «Джон Дир» комбайны болса, 1 
сүрленген шөпті жинайтын «Джон 
Дир» комбайні, 89 жүк тасығыш көлік, 
270 трактор тіркеуіші, 21 картоп жинау 

Баптай білсең, жер жомарт

комбайны және 3 сәбіз жинаушы комбайн. 
2018 жылға жоспарланғандай егіннің 

3000 тоннасы және картоптың 17200 тоннасы 
себілген. Ауданымызда жалпы сыйымдылығы 
63 200 тонна болатын 29 көкеніс сақтау  
қоймасы жұмыс істеп тұр. Биылғы жылы 
«Шанс» шаруақожалығы сыйымдылығы 10 
000 тонна болатын қосымша картоп сақтау 
қоймасын іске қосуды жоспарлауда. Сондай-
ақ Қарағанды селолық округында 3000 
тоннаға арналған картоп сақтау қоймасының 
құрылысы басталды. Айта кету керек, аудан 
бойынша 22 қойма бар. Олардың жалпы 
сыйымдылығы 17 350 тоннаны құрайды. 
«Астра Агро LTD» ЖШС-де қосымша 3000 
тонналық екі қойма пайдаланылуға беріледі. 
Қыстың қамын жаз ойлаған диқандардың 
ендігі басты мақсаты – қамбаны толтырып, 
көктемгі – жазғы еңбектерінің күзде қызығын 
көру болып табылады.

Гүлнұр ОҢАЛЫСҚЫЗЫ

- Саяси шешім қабылданып, латын 
әліпбиі бекітілді. Сонымен  қатар алдағы 
уақыттарда тіл ғалымдарының мойнында 
атқарылуға тиіс қыруар жұмыстар тұр. 
Өйткені, кирилицаны қолданған жетпіс 
жылдан астам уақыт аралығында тіліміз 
алашұбарланып кетті. Латын графикасы-
на көшу – осы алашұбарланған тілімізді 
қаншалықты қалпына келтіреді?

- Әлемдік тәжірибе бойынша өркенитке, 
мәдениетке және ғылымға жол салған кез 
келген мемлекет ең алдымен тілдің дамуына 
ерекше көңіл бөледі. Осы жолда Елбасымыз 
Нұрсұлтан Назарбаев Тәуелсіздік алған 
күннен бастап қазақ тілін көтеруге назар 
аударды. Соның нәтижесінде бүгінгі күні 
қазақ тілінде білім беретін мектептердің саны 
жетпіс пайызға жетті. Ал 2025 жылға қарай 
қазақстандықтардың 95 пайызы қазақ тілінде 
сөйлейтін болады. 

Ал латын жазуы туралы мәселе бүгін ғана 
айтылып отырған жоқ,  бұл жайында Президент 
2006 жылы Қазақстан халқы Ассамблеясының 
он екінші сессиясында сөйлеген сөзінде және 
2012 жылы «Қазақстан 2050» Стратегиясында 
да атап өтті.  

Бұл жазу - елдігіміз бен егемендігімізді 
айқындайтын, халықтың сауаттылығын таны-
татын көрсеткіш деп білемін. Латын әліпбиі 
бұрын тарихымызда 10 жылдай уақыт салта-
нат құрды. Сол кезде біз көптеген елге, жерге 
танылдық. Ал қазіргідей қуатты мемлекетте 
өмір сүріп жатқан кезеңде біз халық болып 
бұл жазуды қолдап алып кетпесек, өркениетті 
елдердің қатарына ілесе алмаймыз. 

Бірнеше мақсатты қадамдар жүзеге  
асырылса, тілдің шұбарлануы біртіндеп 
жойылатындығына сенімдімін.  Ол үшін 

м а з м ұ н д ы  о қ у л ы қ т а р  м е н 
әдебиеттерді сауатты етіп ауда-
рып шығу қажет. Сондай-ақ, латын 
қарпін сауатты жазатын, оқитын 
мұғалімдер дайындау қажет. Осы 
бағыттағы жұмыстардың бәрін 
тез арада тиянақты атқара білсек, 
ұтарымыз мол болмақ.  Осы 
мәселеге байланысты белгілі бір мемлекеттік 
бағдарлама түзілуі мүмкін. Сол кезде біз 
латын әліпбиіне байланысты нақты қандай 
жұмыстар атқарылатынын білеміз. Ал әзірге 
психологиялық дайындықтан өтуіміз қажет. 
Ол үшін алдымен өзіміз біртіндеп латын 
әліпбиінде жазып, көрнекі ақпараттарды 
өзгертіп, халықтың көзін соған үйрете беруіміз 
керек. Мысалы, қазіргі күннен бастап дүкен, 
дәріхана, сауда орталықтарының атауларын 
латын тілінде жазған жөн. Теледидардағы 
«Қазақстан», «Сарыарқа» каналдарының 
атауларының  латын тілінде жазыла бастауы 
осыған дәлел.

- Латын әліппиіне көшудің ең басты 
қажеттілігі неде?

- Еліміз бен балаларымыздың болашағын 
ойлаған адамға шын мәнінде латын әрпіне 
көшу қажет деп ойлаймын. Латын әліпбиіне 
көшу арқылы Қазақстанның түркі әлемімен 
байланысы одан әрі арта түседі.  Латын 
әліпбиіне көшу ол біз үшін өркениетті шешім. 

Латын әліпбиіне көшкен тұста біздің 
ұтатын жақтарымыз көп. Латын әліпбиіне 
көшу – қазақ тілінің халықаралық дәрежеге 
шығуына мүмкіндік береді. Қазақ тіліне 
компьютерлік жаңа технологиялар арқылы 
халықаралық ақпарат кеңістігіне кірігуге 
тиімді жолдар ашылады. Сондай-ақ түбі бір 
түркі дүниесі, негізінен, латынды қолданады. 
Біздерге олармен рухани, мәдени, ғылыми, 
экономикалық қарым-қатынасты, тығыз байла-
нысты күшейтуіміз керек. Бұл бізге ең қажетті 
дүние. Сондықтан латын әліпбиіне көшкеніміз 
дұрыс деп есептеймін. 

Латын әліпбиіне көшу – қазақ халқының 
алға жылжуына, жаңа заман талабына сай 
өсіп-өркендеуіне, болашақта еліміздің жан-
жақты дамуына үлкен үлес қосып, жемісі мен 
жеңісін әкелері сөзсіз. 

- Жазу –барлық халыққа ортақ, 
мәдениеттерді жалғастырушы, байланы-
стырушы құндылықтардың бірі. Халықтың 
ғасырлар бойы игерген барлық жетістіктері 
жазу мұрасы арқылы танылады. Ал 
біздің қазақ қоғамының алдында қандай 
жаңашылдықтар тұр?

- Латын әліпбиі біздің жыл санауымыздан 
800 жыл бұрыннан келе жатыр, яғни үш мың 
жылға жуық уақыттан бері бар. Соңғы кезде 
жаңалықтар лентасын шулатқан тақырыптың 
бірі -  латын әліпбиіне көшу. Бұл ұсыныс алғаш  

5 жыл бұрын сөз етілгенде, алын-
бас қамалдай көрінгені рас. Енді, 
міне, жаңа әліпбидің бірнеше 
нұсқасы ұсынылып, халық ара-
сында кең талқыланды.   Өз 
басым, бұл ұсынысты толықтай 
қолдаймын. Себебі: 

1. Латын әліпбиі әлемдік 
өркениетке аяқ басуымызға септігін тигізеді. 
Кириллица жазуын әлемнің 12 мемлекеті 
ғана пайдаланады екен. Ал  дүниежүзі 
халықтарының 80%-ы осы әліпбиге көшкен. 

2. Осының есебінен басқа тілдерді 
үйренуге мүмкіндігіміз артады.  Әрбір жаңа 
тіл – жаңа әлем. Оның үстіне, латын тілі – жаңа 
технология тілі, ғаламтор тілі.  

3. 1929-1940 жылдары латын әліпбиінде 
жаздық. Сол замандағы ұлы тұлғаларымыздың 
шығармалары мен қолжазбаларын келер 
ұрпақ қиындықсыз оқи алуы керек. 

4. Бүгінде әлемнің әр түкпірінде 5 
миллионға жуық қазақ тұрады. Оның 80 пайызы 
латын әліпбиін қолданады. Қандастарымызбен 
жақындасудың маңызы айтпаса да түсінікті. 

5. Әліпби өзгерту  төл сөздерімізді жа-
зуда кеткен олқылықтарды жөнге келтіруге 
көмектесіп,  қазақ сөздерінің дұрыс айтылуына 
ықпал етеді. Бүгінде латын әліпбиі сәнге ай-
налып үлгерді десем, артық айтқандық емес. 
Әлеуметтік желілерде латын қаріптерімен 
жазатын жастар жетіп артылады. Осы уақытқа 
дейін ұсынылған әліпбидің бірнеше нұсқасы 
қазір біршама реттеліп, жөнге келді. Әлі де 
қосып-алуды, толықтыруды қажет етеді, әрине. 
Бастысы, халық болып, «бір жағадан бас, бір 
жеңнен қол шығарып» жаңашылдыққа қолдау 
көрсетуіміз қажет деп ойлаймын.

- Ақпараттық кеңістікте  латын 
тілі – жаһандық құрал. Және бұл құрал 
қоғамдарды бір-бірімен  алшақтатпайды. 
Керісінше бұл – коммуникация құралы. 
Бұған сіз не дейсіз?

- Тіл мәртебесін  күшейту мақсатында 
атқарылып жатқан жүмыстар ауыз толтырып 
айтарлық. Бұл  мәселеге Елбасымыздың өзі 
жіті назар аударуда. Оның дәлелі  Елбасы 
Нұрсұлтан Әбішұлы Назарбаевтың 2017 
жылы 12 сәуірде  «Болашаққа бағдар: ру-
хани жаңғыру»  мақаласында: «Біріншіден, 
қазақ тілін  біртіндеп латын әліпбиіне көшіру 
жұмыстарын бастауымыз керек. Біз бұл 
мәселеге неғұрлым дәйектілік қажеттігін 
терең түсініп, байыппен қарап келеміз және 
оған кірісуге Тәуелсіздік алғаннан бері мұқият 
дайындалдық» деп айтқан болатын.

 Ал латын графикасын қабылдау арқылы 
біз рухани, саяси дербестізімізді де нығайта 
түсеміз. Олай болса, латын графикасы жалпы 
түркі халықтарының ортақ түсінісетін жазуы 
болары сөзсіз. Қазіргі уақытта латын әрпін 

қолдану, ең біріншіден, заман талабы болып 
отыр. Сондықтан да заманауи технологияларға 
тәуелді екенімізді мойындап, кез келген жаңа 
дүниелермен санасуымыз керек. Әйтсе де, 
латын қарпі коммуникациялық басымдыққа 
ие. Дүниежүзіндегі техникалық құрал-аспаптар 
латын әріпіне негізделген. Өркендеу заңы 
жасалғанды сақтап, бауырыңа басып жата бер 
демейді. Шамаң барда басқалардың пайдалы 
да ұтымды іс-әрекетін қолдануға талаптан 
дейді. Бүгінде латын әліпбиі ақпараттық тех-
нологияларды дамыту мен бағдарламалаудың 
таңбалық, тілдік қатары болып саналады. 

Біздің мемлекет кең жолақты интер-
нетке қосылу рейтингісінде 45-ші орынға 
шыққан. Бұл мемлекеттің коммуникациялық 
кеңістікке біріккенін білдіреді, ал латын жазу-
ына жоғарыда аталған үдерістерге тың серпін 
берері сөзсіз.

 - Әлемдегі ғылыми термин сөздердің 
көпшілігі латын тілінде екенін ескерсек, 
латын әліпбиіне көшу сайып келгенде, ана 
тіліміздің болашағын қаншалықты баянды 
етіп қолданыс аясын одан әрі кеңейте 
түсуге жол ашады? 

- Әлемдік лингвистикалық жүйеде тер-
мин, терминжасам мәселесі елдің сая-
си–әлеуметтік, экономикалық деңгейінің, 
білімінің, ғылыми-техникалық өрісінің, ұлттық 
тіл қорының көрсеткіші, сонымен бірге қазіргі 
жаһандық бәсекеде ұлт тілін қорғау құралы 
ретінде қалыптасып отыр. Бүгінгі таңдағы 
ғаламдану барысында қазақ халқы ағылшын 
тілді мемлекеттермен экономикалық, сая-
си, мәдени байланысын күшейтуде. Соның 
нәтижесінде қазақ тіліндегі термин сөздердің 
саны артып бара жатқаны баршаға мәлім. 

Латын графикасына көшу мәселесінің 
тікелей талаптарының бірі – терминдерді 
бірізділендіру болып табылады. Жүйелі жа-
зуы, тілі бар мемлекеттің ғылыми тілінің негізі 
болып табылатын терминдердің алуан түрлі 
қорының әртүрлі атаумен жарыса қолданылуы 
бұл латын тілінінің қажет екенін дәлелдеп 
отыр.

Ғылым тілі де, терминдері мен атау-
лары да халықтық негізде дамиды десек, 
терминдерді зерттегенде, оның негізгі көзі 
болып табылатын жалпыхалықтық  тілді 
ешқашан естен шығармауымыз қажет. Оның 
қыр-сырын біліп, ондағы терминдік ұғымды 
білдіру мүмкіншілігі бар атауларды ажырата 
білу керек.

Қорыта айтсақ, латын жазбасының 
болашағының зор екенін мойындай отырып, 
терминдерді де осы латын жазбасының ая-
сында біріздендіруіміз қажет.

- Сұхбатыңызға рахмет!
М.Балкеева

Елбасының «Болашаққа бағдар: руха-
ни жаңғыру» мақаласында айтылған ең 
өзекті мәселенің бірі – қазақ тілі әліпбиін 
латын графикасына көшіру тапсырмасы 
берілген болатын. Осыған орай бүгінге 
дейін бірнеше алфавит түрі ұсынылып, 
ел арасында талай талқыға салынды. 
Нәтижесінде мемлекет басшысы соңғы 
ұсынысты қабылдап, 26 қазанда қазақ тілі 
әліпбиін латынға көшіру туралы Жарлыққа 
қол қойды. Жарлықта көрсетілгендей 
латын графикасына көшіру жөніндегі 
ұлттық комиссия құрылып, 2025 жылға 
дейін кезең-кезеңімен көшуді тапсырды. 
Бұған зиялылар да өз пікірін білдіріп, 
қолдайтынын жеткізді. Осы орайда «Нұр 
Отан» партиясы Абай аудандық филиалы 
төрағасының бірінші орынбасары  Ада-
шев Нұрлан Рымбекұлымен сұхбаттасқан 
болатынбыз.

ЛАТЫНҒА КӨШУ - ӨТКЕНІМІЗДІ ҚАЙТАРУМЕН ТЕҢ
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Управление государственных доходов  
по Абайскому району доводит до сведения 
налогоплательщиков

Имущественным  доходом физических 
лиц   является  доход  от прироста стоимости 
при реализации имущества, находящегося на 
праве собственности менее года. Это касается 
квартир, дачных строений, гаражей, объектов 
личного подсобного хозяйства,  земельных 
участков и (или) земельных долей, предо-
ставленных для индивидуального жилищного 
строительства, ведения личного подсобного 
хозяйства, дачного строительства,  под гараж, 
механических транспортных средств и прице-
пов. При этом, необходимо иметь ввиду, что 
датой возникновения права собственности 
является дата регистрации в уполномоченном 
органе, т.е. в органах юстиции.

Имущественный доход возникает также 
при реализации недвижимого имущества, не 
перечисленного выше, независимо от перио-
да нахождения на праве собственности. Это 
относится к таким  объектам  недвижимости 
как магазины, киоски, бутики, павильоны, со-
оружения и др. 

Кроме того, имущественным доходом при-
знаются, независимо от срока нахождения на 
праве собственности, при реализации земель-
ных участков и земельных долей, которые 
предоставлены не под жилые помещения, 
дачные строения, гаражи, объекты личного 
подсобного хозяйства; ценные бумаги, а также 
доли участия в юридическом лице.

Следует отметить, что к имущественно-

К СВЕДЕНИЮ НАЛОГОПЛАТЕЛЬЩИКОВ!
му доходу физических лиц также относится 
доход, полученный от сдачи в аренду иму-
щества. Эта норма применяется при сдаче в 
аренду своего имущества физическим лицом  
другому физическому лицу, не являющимся  
индивидуальным  предпринимателем. И в 
этом случае,  физические лица - арендодатели 
становятся плательщиками  индивидуального 
подоходного налога.

Управление государственных доходов по 
Абайскому району  призывает всех граждан к 
тому, что при получении имущественного дохо-
да необходимо самостоятельно предоставить 
декларацию и своевременно уплатить инди-
видуальный подоходный налог. Физические 
лица представляют декларацию по индиви-
дуальному подоходному налогу по  форме 
240.00,  которая представляется в налоговый 
орган по месту жительства не позднее 31 
марта года, следующего за отчетным налого-
вым периодом. Индивидуальный подоходный 
налог с имущественного дохода исчисляется 
путем применения ставки в размере 10 про-
центов к объекту налогообложения (к приросту 
стоимости или доходу от сдачи в аренду) и 
уплачивается  до  10 апреля.    

Напоминаем налогоплательщикам, что за 
непредставление в налоговый орган налого-
вой отчетности  предусмотрена  администра-
тивная ответственность согласно частям 1 и 
2 статьи 272 Кодекса Республики Казахстан 
«Об административных правонарушениях».

Управление государственных 
доходов по Абайскому району

Вопросы защиты прав потребителей 
финансовых услуг обсуждались на встрече 
сенаторов с руководством Национального 
банка РК.

 Открывая мероприятие, председатель 
Комитета по финансам и бюджету Сената 
Ольга Перепечина обозначила вопросы, ре-
шение которых позволит повысить уровень 
доверия потребителей к банковскому сектору. 
В частности, речь идет о рефинансировании 
задолженности по ипотечным займам, возло-
жении на заемщика обязанностей по оплате 
разного рода комиссий, взимании с заемщика 
платы за открытие и ведение ссудного счета.

Сенатор указала на то, что отдельные 
микрофинансовые организации превышают 
предельный размер годовой эффективной 
ставки вознаграждения, неправомерно взима-
ют комиссии и иные платежи в ходе выдачи и 
обслуживания микрокредитов.

Заместитель председателя Националь-
ного банка Алпысбай Ахметов сообщил, что 
в период с 2006 по 2015 год по инициативе 
Нацбанка было принято более 40 норм, на-
правленных на защиту прав и интересов по-
требителей финансовых услуг. В частности, 
установлен запрет на одностороннее изме-
нение банками размеров ставок вознаграж-
дения, запрещена внесудебная реализация 
залогового жилья микрокредитными организа-
циями и кредитными товариществами.

В выступлении руководителя управления 
по защите прав потребителей финансовых 
услуг Национального банка Александра 
Терентьева была представлена подробная 
информация о мерах по поддержке ипотечных 

ФИНАНСЫ
ЗАЩИТИТЬ ПОТРЕБИТЕЛЕЙ ФИНУСЛУГ

заемщиков, вкладчиков банков, а также о реа-
лизации Программы повышения финансовой 
грамотности населения.

Принявший участие в дискуссии депутат 
Бактыбай Чельпеков высказал мнение о важ-
ности защиты прав такой категории потребите-
лей финансовых услуг, как предприниматели.

В ходе обсуждения сенаторы интере-
совались ходом реализации принятых в 
2015–2017 годах законодательных поправок, 
направленных на снижение долговой нагрузки 
заемщиков, создание правового поля по до-
судебному урегулированию задолженности, 
по взаимоотношениям с коллекторскими 
агентствами. Вопросы сенаторов Нурлана 
Кылышбаева и Гумара Дюсембаева касались 
защиты прав потребителей в страховом секто-
ре и эффективности деятельности страхового 
и банковского омбудсменов по решению про-
блем между потребителями и финансовыми 
организациями.

Депутат Даурен Адильбеков предложил в 
рамках дальнейшей корректировки принятой 
в 2015 году Программы рефинансирования 
ипотечных займов охватить те категории 
займов, которые ранее не были включены в 
данную программу.

Подводя итоги, руководитель профильного 
Комитета Сената Ольга Перепечина отметила 
необходимость принятия свое¬временных и 
грамотных мер, которые позволят обеспечить 
стабильное и поступательное функционирова-
ние финансового рынка, отвечающего потреб-
ностям экономики, в том числе потребителей 
финансовых услуг.

Адия Кенжегулова

СЕМИНАР ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ!

КӘСІПКЕРЛЕРМЕН КЕЗДЕСТІ 
А у д а н д ы қ 

қоғамдық денсаулық 
сақтау басқармасында 
облыстық кәсіпкерлер 
п а л а т а с ы н ы ң 
аудандық филиалы-
мен біріккен жиналыс 
өтті. Кәсіпкерлердің 
басын қосқан маңызды 
шарада қоғамдық 
денсаулық қорғау ор-
гандарында ксіпкерлік 
қызметтің дамуына 
кедергі  келтіретін, 
бизнес құру үрдісін 
күрделендіретін әкімшілік тосқауылдардың қысқартылуы жөніндегі іс—шаралар жайы сөз бол-
ды. Сонымен қатар қоғамдық денсаулық сақтау саласындағы құқықтық-нормативтік актілердің 
енгізілген өзгерістері мен мемлекеттік қызмет және өндірістік бақылау жайы да айтылды. 

Айта кетер бір жайт, ілкімді жиында Қазақстан республикасының Әділет Министрлігінде тіркеу про-
цедурасынан өткен, енгізілген санитарлық ережелер де талқыланды. Оның ішінде биылғы жылдың 
мамыр айындағы «Денсаулық сақтау нысандарына қойылатын санитарлық-эпидемиологиялық 

талаптар», «Азық –
түліктің көтерме және 
бөлшек сауда нысан-
дарына қойылатын 
с а н и т а р л ы қ -
эпидемиологиялық 
талаптар»,  «Жо-
лаушылар мен жүк 
т а с ы м а л ы  ү ш і н 
көлік құралдарына 
қ о й ы л а т ы н 
с а н и т а р л ы қ -
эпидемиологиялық 
талаптар» және та-
мыз айында шыққан  
«Білім беру нысан-
дарына қойылатын 

санитарлық-эпидемиологиялық талаптар» туралы да айтылды.  
Жиынға қатысқан кәсіпкерлер өздерін толғандырған түрлі сауалдарды қойып, тұщымды 

жауап алды. 
Меруерт Арғын 

Абай қаласында отбасылық 
демалыс орталығы ашылды 

Е н д і  А б а й  қ а л а с ы н ы ң 
тұрғындары бос уақыттарын 
көңілді өткізе алады. Қаламызда 
жаңадан ашылған  «Апел -
син»  отбасылық демалыс 
орталығы осының дәлелі. Бүгін 
жаңадан ашылған орталықтың 
алғашқы қонақтары «Бөбек» 
балалар бақшасының біп топ 
бүлдіршіндері болды. Оларға 
орталық басшылығы сый ретінде 
барлығына апелсин сыйлады. 

Айта кету керек, қала бой-
ынша отбасылық демалыс орны 
жоқтың қасы болатын. Кәсіпкер 

Сутягина Елена Юрьевнаның айтуынша, жобаны дайындап, оны жан-жақты пысықтап, кем-
кетігін толтыруға көп уақыт кеткен. Алайда, орталық жұмысы  «2017-2021 жылдарға арналған 
нәтижелі жұмыспен қамту және жаппай кәсіпкерлікті дамыту» бағдарламасы негізінде жүзеге 
асырылып отыр.  

Отбасылық демалыс орталығында балаларға арналған ойын алаңы, кішкентай бүлдіршіндер 
мен жас аналарға арналған демалыс орны,  кафетерий, үстел ойындары бар. Сондай-ақ 
балалардың дамуына арналған тілдік курстар мен оқу сыныптары болады дейді кәсіпкер әйел. 
Бағасы да қолжетімді болмақ. 

Су жаңа нысанның ашылуына қалалық әкімшілік қызметкерлері мен «Даму» қоры мен 
«Халық банкі» аудандық филиалының өкілдері қатысты. Жаңа кәсіпкердің жаңа кәсібіне сәттілік 
тілегендер болашақта ауданымызда мемлекеттік бағдарламалар бойынша жаңа жоспарлар 
жүзеге аса берсін деп ізгі ниеттерін білдірді. 

Меруерт Балкеева 

13 ноября 2017 года в г.Астана состоялся 
первый Республиканский Мажилис обще-
ственных советов, делегатом которого стала 
и председатель Общественного совета Абай-
ского района Н.Филипенко.   

I-й Республиканский Мажилис обществен-
ных советов был организован  Министерством 
по делам религий и гражданского общества 
РК. Целью его являлся обмен положительной 
практикой и выработка рекомендаций по со-
вершенствованию деятельности обществен-
ных советов, а также определение механизмов 
и направлений дальнейшего сотрудничества 
общественных советов и государственных 
органов. 

В рамках мероприятия прошло пленарное 
заседание «Общественные советы: практика 
деятельности и механизмы взаимодействия 
с государством и обществом» с участием 
заместителя председателя Сената Парла-
мента РК Бектаса Бекназарова, Заместителя 
Премьер-министра РК Ерболата Досаева, 
министра по делам религий и гражданского 
общества Нурлана Ермекбаева, Постоянного 
представителя Программы развития ООН 
Мунхтуя Алтангерела. 

Общественные советы, как форма диало-
га между государством и гражданским обще-
ством, были созданы в 2016 году в рамках 
реализации Плана нации «100 конкретных 
шагов». Эти негосударственные институты, 
представляют собой консультативно-совеща-
тельные, наблюдательные органы, которые 
призваны повысить прозрачность принятия 
государственных решений. 

«Деятельность советов позитивно повли-
яла на процесс формирования подотчетного 
и транспарантного государства и позволила 
тысячам активных граждан принять участие 
в общественной жизни страны», - отметил в 

ОБЩЕСТВЕННЫЙ СОВЕТ
 I-й РЕСПУБЛИКАНСКИЦЙ МАЖИЛИС

ОБЩЕСТВЕННЫХ СОВЕТОВ
своем выступлении министр Н. Ермекбаев. 

В ходе Мажилиса общественных сове-
тов подняты и обсуждены ряд проблемных 
вопросов, касающихся сохранения статуса 
общественных советов в нынешней форме, 

изменения полномочий советов для устране-
ния дублирующих функций с маслихатами, 
сокращения уровня представленности госу-
дарственных органов в составе советов. Так,  
панельные дискуссии были посвящены темам: 
«Факторы повышения эффективности обще-
ственных советов», «Формы общественного 
контроля: взаимосвязь и практика реализа-
ции»,  «Обеспечение прозрачности деятель-
ности общественных советов».

Большой интерес вызвали и обучающие 
семинары-тренинги: «Механизмы обще-
ственного контроля», «Повышение прозрач-
ности деятельности общественных советов», 
Международная консультативная встреча 
««Взаимодействие государства и организаций 
гражданского общества: опыт и перспективы 
в странах Центральной Азии и в Азербайд-
жане», «Рекомендации по рассмотрению 
проектов НПА».

В мероприятии приняли участие предста-
вители общественных советов, экспертного 
сообщества, НПО, руководители государ-
ственных органов и международных органи-
заций, всего около 500 делегатов. 

По итогам 1-го Мажилиса общественных 
советов была принята резолюция с конкретны-
ми решениями и рекомендациями участников. 
Для Общественного совета Абайского района 
данные рекомендации станут основными на-
правлениями по совершенствованию и раз-
витию своей деятельности. 

Н.Филипенко,  
председатель Общественного совета 

Абайского района
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ЗДОРОВЬЕ

Рак молочной железы - это злокачественная 
опухоль, возникающая из ткани молочной железы, 
характеризующаяся довольно агрессивным ростом 
и способностью к активному метастазированию. Рак 
молочной железы стоит на первом месте по частоте 
развития и смертности от онкологических заболева-
ний у женщин. Ежегодно в мире регистрируется до 
1,5 миллионов новых случаев развития рака этого 
органа. Он является лидирующим по числу женской 
смертности (более 400 тысяч смертей ежегодно). На 
момент постановки диагноза 11,5 % женщин имеют 
отдаленные метастазы, а 10,3 % женщин погибают 
в течение первого года от неуклонного прогрессиро-
вания болезни.   В структуре заболеваемости зло-
качественными опухолями у женщин рак молочной 
железы составляет около 19%. Риск заболеть имеет 
примерно каждая 10 женщина. Несмотря на улучше-
ние результатов диагностики и лечения смертность 
от рака молочной железы не снижается вследствие 
выявления заболеваний в поздние сроки.

Рак молочной железы диагностируется в следу-
ющих соотношениях: 1-2 стадия выявляется в 61% 
случаев, 3 стадия- 26%  и 4 стадия- 12%.

Заболеваемость раком молочной железы увели-
чивается с возрастом: рост начинается после 40 лет 
и достигает пика в 60-65 лет. Наибольший показатель 
смертности в возрастных группах 75-79 и 80-84 года.

Причинами развития рака молочной железы 
чаще всего являются гормональные изменения в 
организме: вступление в климакс, когда происходит 
активная перестройка гормональной регуляции орга-
низма женщины, организм переживает «гормональ-
ный кризис».  Предрасположенность к развитию рака 
молочной железы могут вызывать вредные факторы 
окружающей среды: экология, а так же перенесенные 
ранее воспалительные заболевания груди -  маститы.

Кроме того, у пациенток, имеющих в семье 

ближайших родственников, больных раком молочной 
железы (матерей и сестер) риск заболеть такой же 
опухолью возрастает более чем вдвое - семейные 
формы рака. Вредные привычки.

Доброкачественные заболевания молочных 
желез сами по себе не приводят к раку, но при этом, 
создают неблагоприятный фон для его развития. 
Конституциональное ожирение может приводить к 
развитию рака молочной железы и женской половой 
системы.

Очень важно выполнять приемы саообследова-
ния  с целью выявления патологических опухолей на 
ранней стадии. Чем чаще вы обследуете молочную 
железу, тем быстрее вы заметите появление в ней 
изменений.

Если вы обнаружили в молочной железе 
опухоль, первым делом необходимо выполнить 
маммографию (рентгенологическое исследование 
молочной железы), для пациенток до 45 лет аль-
тернативой маммографии является ультразвуковое 
исследование.  Данное исследование позволяет 
выявить минимальные изменения в ткани железы, 
охарактеризовать их при этом как доброкачествен-
ные или злокачественные по определенным рентге-
нологическим признакам.

Очень важно - что всем женщинам после 50 
лет (или при наступлении климакса) необходимо 
ежегодно выполнять плановую маммографию для 
выявления рака на ранней стадии.

Систематически проводимый скрининг, на-
правленный на раннее выявление, своевременная 
диагностика позволяет снизить уровень смертности 
от рака молочной железы в нашей стране.

Г.Исабаева
Врач  онкомаммолог 

КГП «ЦРБ Абайского района» 

РАК МОЛОЧНОЙ ЖЕЛЕЗЫ
ЗАКОН И ПОРЯДОК

РЕЛИГИЯ И ОБЩЕСТВО

Внедрение системы обязательного социаль-
ного медицинского страхования вызывает сегодня 
множество вопросов – для чего нужно ее внедрять, 
как она будет работать и главное – кому и сколько 
придется платить в Фонд медстрахования. Если об-
ратиться к чистой арифметике, то платежи в систему 
совершенно не устрашают, а преимущества  страхо-
вой медицины для каждого казахстанца становятся 
очевидными. 

По данным статотчетов,  сегодня жители Казах-
стана платят за медицинскую помощь  из собствен-
ных карманов  сумму, превышающую  треть  всего 
бюджета здравоохранения. Это в корне недопустимо, 
поскольку снижение уровня платежеспособности 
граждан сразу приведет к ограниченности доступа 
к необходимой медицинской помощи.  

Так сколько нам придется платить после внедре-
ния системы ОСМС? Первыми страховые взносы в 
Фонд социального медицинского страхования начнут 
платить работодатели в размере 1% от зарплаты ра-
ботников с 1 июля 2017 года. К 2022 году их отчисле-
ния вырастут до 3%. Взносы самозанятых граждан, 
в числе которых индивидуальные предприниматели 
и люди, работающие по договорам,  составят 5% от 
2 МЗП и увеличиваться не будут. Выплаты в Фонд 
медстрахования  неактивного населения или не-
продуктивно занятых, а это те самые домохозяйки, 
таксисты, владельцы мелких подсобных хозяйств, 
торговцы на рынках,  также с 2018 года составят 
статично 5% от 1 МЗП.

Государство начнет делать взносы за социаль-
но незащищенные слои населения с 2018 года в 
размере стартовых 3,75% от средней заработной 
платы в стране, с увеличением до 4-5% в 2022 году. 
Список социальных групп, которым ничего не надо 
будет платить в рамках ОСМС, очень широк: это 
и пенсионеры, и инвалиды, и дети, и студенты, и 
многодетные матери и женщины в декрете, и так 
далее — свыше  10 млн. наших соотечественников 
или 14 категорий граждан. 

Наемные работники начнут совершать взносы с 
2019 года в размере 1% от ежемесячной заработной 
платы с ростом до 2% в 2020 году. Вот  посудите- мно-
го это или мало за весь обширный пакет медицинской 

помощи, который предусмотрен в рамках ОСМС. А 
туда входят и услуги поликлиник, начиная с приема 
врача до различных обследований, стационарное 
лечение, лекарственное обеспечение. Стоит особо 
отметить, что в страховой пакет входят те  дорого-
стоящие операции, которые завтра окажутся не по 
карману большинству наших граждан, но будучи 
застрахованными, все расходы за них возьмет на 
себя  Фонд медстрахования. 

По актуарным расчетам  Фонда социального 
медицинского страхования, исходя из прогнозов на 
среднюю заработную плату, уже подсчитали при-
близительные средние взносы по каждой категории 
плательщиков. Так, к примеру, ежемесячный взнос  
индивидуальных  предпринимателей составит 2800 
тенге, неактивного населения или непродуктивно 
самозанятых и того меньше – 1414 тенге   в месяц,   
работодатель за одного работника будет платить  
примерно 2280 тенге, а взносы самих работников  
составят 3300 тенге в 2020 году. 

А что же государство? Взносы из бюджета за 
каждого представителя социально незащищенных 
категорий населения составит 65 070 тенге. Таким 
образом, в 2019 году больше 80% объема финанси-
рования медицины будет покрываться за государ-
ственный счет. Для сравнения, первичный прием 
специалиста в коммерческой клинике сегодня стоит 
минимум 3500 - 5000 тенге. То есть, получается, что  
для наемного работника годовая оплата страховки 
обойдется в два визита к частному врачу.

Медицинское страхование – это в первую 
очередь гарантия финансовой защищенности на-
селения от непосильных расходов на медицинские 
услуги, высокое качество медицинской помощи, 
финансовая устойчивость и эффективность систе-
мы, отражающаяся, в свою очередь, на доступности 
услуг населению. Базовым же принципом системы 
является солидарное участие государства, рабо-
тодателя и самого гражданина  в финансировании 
здравоохранения наряду с равным доступом  всех 
застрахованных к единому пакету медуслуг, неза-
висимо от размера доходов и взносов. 

УГД по Абайскому району

Взносы за ОСМС

КОНВЕНЦИЯ О СТАТУСЕ БЕЖЕНЦЕВ 
28 июля 1951 года для регулирования 

международных отношений по защите бежен-
цев была принята Женевская конвенция «О 
статусе беженцев».

Конвенция была принята Конференцией 
полномочных представителей по вопросу о 
статусе беженцев и апатридов, созванной 
в соответствии с резолюцией Генеральной 
Ассамблеи ООН от 14 декабря 1950 г.

Женевская конвенция «О статусе бежен-
цев» вступила в силу 22 апреля 1954 года. 
Женевская конвенция «О статусе беженцев» 
состоит из преамбулы и 46 статей. Конвенция 
обобщает предыдущие международные акты, 
касающиеся беженцев, и представляет собой 
наиболее широкую кодификацию прав бежен-
цев, которая когда либо была предпринята на 
международном уровне.

В документе излагаются основные мини-
мальные нормы обращения с беженцами без 
ограничения права государств предоставлять 
более благоприятные условия. Конвенция 
должна применяться без дискриминации по 
признаку расы, религии или страны происхож-
дения, и в ней содержатся различные гарантии 
против высылки беженцев.

Некоторые положения Конвенции счита-
ются настолько важными, что в отношении 
них нельзя делать никаких оговорок. К таким 
положениям относятся определение понятия 
«беженец» и так называемый «принцип невы-
сылки», означающий, что ни одно договарива-
ющееся государство никоим образом не может 
выслать или возвратить беженца против его 
воли на территорию, где он/она опасается 
преследования.

Действие Конвенции не распространяется 
на таких беженцев, которыми непосредствен-
но занимаются другие учреждения Организа-
ции Объединенных Наций помимо УВКБ ООН.

Действие Конвенции, однако, распростра-
няется лишь на лиц, которые стали беженцами 
в результате событий, произошедших до 1 ян-
варя 1951 года. С течением времени и в силу 
возникновения новых ситуаций, связанных с 
беженцами, возросла необходимость в раз-
работке таких положений Конвенции, действие 
которых могло бы распространяться на новые 
категории беженцев. В связи с этим в 1966 году 
был подготовлен и представлен Генеральной 
Ассамблее Организации Объединенных На-
ций протокол, касающийся статуса беженцев.

Протокол вступил в силу 4 октября 1967 

года. При присоединении к протоколу государ-
ства берут на себя обязательство применять 
основные положения Конвенции 1951 года в 
отношении всех беженцев, подпадающих под 
ее определение, но без ограничения срока. 
Протокол является самостоятельным актом, 
к которому могут присоединиться не только 
государства – участники Конвенции.

Конвенция и Протокол - основные между-
народные акты, направленные на защиту 
беженцев, и основополагающий характер этих 
актов получил широкое признание на между-
народном уровне.

В 2001 г. 55 я сессия Генеральной Ассам-
блеи ООН приняла специальную резолюцию, 
в соответствии с которой (в честь 50 летия 
принятия конвенции «О статусе беженцев») 
20 июня установлен Всемирный день беженца.

Проблема беженцев стала актуальной в 
Республике Казахстан после распада СССР 
в 1991 году, и последовавшего за этим обо-
стрения межэтнических конфликтов, нару-
шений прав национальных мень¬шинств, что 
вызывало массовые потоки вынужденных 
мигрантов.  С обретением Казахстаном госу-
дарственной независимости стали интенсивно 
развиваться его контак¬ты как с ООН, так и 
с международными организациями системы 
ООН. 

Присоединившись 15 декабря 1998 года к 
Конвенции 1951 года и Протоколу к ней 1967 
года, Казахстан взял на себя определенные 
обязательства в отношении беженцев перед 
международным сообществом. В первую 
очередь, это обязанность соблюдать прин-
ципы невысылки, доступности к процедуре 
предоставления статуса беженца, инфор-
мированности, возможности обжалования 
решения и предоставления регистрации на 
срок рассмотрения дела и апелляции.

4 декабря 2009 года был принят Закон 
Республики Казахстан «О беженцах», который 
1 января 2010 года вступил в силу. Принятие 
«Закона о беженцах» является огромным 
шагом в приближении национального законо-
дательства РК к международным стандартам 
в области защиты прав беженцев, доказа-
тельством того, что наше государство ставит 
превыше всего интересы и права человека, 
подтверждая гарантии защиты не только своих 
граждан, но и иностранцев.

Г.Азбаева Главный специалист 
районного суда №2 Абайского района

Мы живем в век, когда одним из опреде-
ляющих понятий стал процесс глобализации, 
неотвратимый и не зависящий от нашей воли. 
Мы живем в веке все большей мобильности, 
быстрого развития коммуникаций и взаимоза-
висимости, в веке многочисленных миграций 
и преобразования социальных структур. Это 
– реальность, имеющая как положительные, 
так и отрицательные стороны.  И лишь при со-
блюдении принципов толерантности не будет 
наблю¬даться конфликтов и противоречий на 
религиозной, расовой, национальной основе.

Словари дают следующее определение: 
«Толерантность — социологический термин, 
обозначающий терпимость к иному мировоз-
зрению, образу жизни, поведению, обычаям».

Однако толерантность – это, прежде всего, 
уважение, а не терпимость, потому что каждый 
имеет право на свободу мнения, выбор рели-
гии, реализацию себя как личности, а значит, 
мы должны уважать чей-то выбор, даже если 
он расходится с нашим личным выбором. При 
этом толерантность подразумевает искреннее 
убеждение, а не способность смириться с 
чужим мнением и поведением. 

Толерантность как основа взаимоотноше-
ний очень важна в современном

мире. Наш Президент Нурсултан Абише-
вич Назарбаев стремится поддерживать мир 
и согласие не только в нашем государстве, но 
и за его пределами. Мы дружно живем с со-
седями, с государствами ближнего и дальнего 
зарубежья. Сегодня можно уверенно сказать, 
что вклад в развитие межрелигиозного диа-
лога возвысил авторитет нашей страны в со-
обществе наций. В глобальных структурах 
Казахстан стал узнаваем своими

добрыми начинаниями. Межконфессио-
нальное и межэтническое согласие – это наше 
самое главное национальное богатство, шанс 

Толерантность – основа 
мира и согласия

на стабильное развитие и процветание.
Казахстанцы будущего – это люди с ис-

кренней и сильной любовью к родине,
со сформировавшимся гражданским 

менталитетом, отражающим национальные 
идеи страны и готовностью к открытому меж-
культурному диалогу. Именно эти личностные 
качества служат установлению межэтническо-
го и межконфессионального мира и согласия в 
Республике Казахстан, а также способствуют 
развитию поликультурного общества в период 
глобализации на международной арене.

Отдел внутренней политики, 
культуры и развития языков

9 ноября в Центральной больнице города Абай 
состоялась встреча с родителями, отказывающимися 
дот профилактических прививок для своих детей. В 
мероприятии приняли участие сотрудники управле-
ния охраны общественного здоровья, медицинские 
работники КГП «ЦБ г.Абай», наиб-имам городской 
мечети, специалист-теолог молодежного ресурсного 
центра. Целью встречи является разъяснение роди-
телям важности профилактики заболеваний ради 
здоровья своего ребенка.

Были приведены примеры о случаях, регистра-
ции туберкулеза у троих маленьких детей, не при-
витых от туберкулеза в нашей области.

Разбор случаев показал, что заболевание детей 
произошло по вине родителей, которые по личным 
убеждениям отказались вакцинировать своих детей 
в периоде новорожденности.

В одной из этих семей источником заражения 
стал отец с открытой формой туберкулеза. Похожая 
история происходила в 2013 году в Караганде, когда 
девятимесячной крохе инфекция перешла от матери. 
В 2014 году в Балхаше ребенок в возрасте 1 года и 
8 месяцев заразился от родных тети и дяди. Этот 
малыш перенес туберкулезное воспаление мозговых 
оболочек, лишившее его зрения и слуха. Болезнь 
обрекла его на инвалидность с детства. 

Родительский страх зачастую основан на по-
ствакцинальных осложнениях, которые еще свежи 
в памяти после применения в РК вакцины сербского 
производства. Ныне, как заверила Гульсум Каш-

Цена отказа от профилактических прививок
кимбекова -детский фтизиатр КГП «ЦБ г.Абай», нет 
повода сомневаться в ее качестве.  

Пожалуй, самые распространенные байки 
псевдодокторов касаются содержания в вакцине 
ртути и солей алюминия. Медики признают - да, они 
есть, но в минимальном количестве для усиления 
иммунного ответа.

- Их дозы настолько малы, что никак не влияют 
на здоровье. Так, на первом году жизни при полу-
чении всех прививок с вакцинами попадает 0,4 мг 
алюминия. За этот же период малыш получает 10 мг 
данного вещества из грудного молока матери, 40 мг 
из детского питания и 120 мг из молочной смеси на 
основе сои, если она используется для кормления.

На Украине в связи с увеличением количества 
отказов от прививок против краснухи отмечается 
рост этого заболевания у не привитых детей. До сих 

пор пока существует угроза заноса полиомиелита в 
нашу страну, т.к. эта инфекция еще не ликвидирована 
в мировом масштабе, прививку против полиоми-
елита может и должен получить каждый ребенок. 
Излечить полиомиелит невозможно, но его можно 
предотвратить, - поясняет руководитель отдела 
эпидемиологического надзора Абайского районного 
Управления охраны общественного здоровья Нуралы 
Касылкасов.

Мы предполагаем  родителям детей, отказыва-
ющимся от профилактических прививок, задуматься 
о необходимости вакцинации своих детей от той или 
иной инфекций.

 День открытых дверей в с.Жартас
В целях повышения уровня доверия населения Прокуратурой Абайского района 06.11.2017 

года в ДК с.Жартас проведено мероприятие «День открытых дверей».
В связи с тем, что в с.Жартас имеется множество крестьянских и сельских хозяйств, про-

куратурой района до жителей села донесены методы противодействия и недопущения краж, 
в том числе и скота.

Рекомендовано в частных домах иметь собак, а так же на окнах решетки, во дворах домов 
фонари, идентифицировать скот, заключить с пастухами договора о выпасе скота и матери-
альной ответственности за него.    

В ходе проведения мероприятия поступили ряд вопросов от жителей села,  на которые 
прокурором района Түсіп Т.А. даны разъяснения.

А.Завотпаев 
Прокурор прокуратуры Абайского района Карагандинской области 

юрист 1-го класса

ОСМС
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Қарағанды облысынан әскерге шақырылған Қызыл армия жауынгерлерінің туысқандарына 
іздеу жүргіземіз

Ресей Федерациясы Қарулы Күштерінің халықаралық әскери ынтымақтастығының бас 
басқармасы, Қызыл Армияның келесі әскери кызметшілеріне мұрағат кұжаттарының бар 
болуын хабарлайды:

 - сержант Краснов Андрей Ильич, Қазақ ҚРО, Қарағанды облысы, Балхаш қалалық 
әскери комиссариатымен әскерге шақырылған;

- сержант Барков Николай Федорович, 1924 ж.т., Қазақ ҚРО, Карағанды облысы, Кеңгір 
аудандық әскери комиссариатымен әскерге шақырылған.

Құжаттың мазмұны, қызыл армия жауынгерлерінің соңғы ұрыстарын көргендердің бай-
ланыстарымен және жерленген орны, қаза болу жағдайы, жауынгерлік жолдарынын фактілік 
материалдарымен сипатталған.

Көрсетілген әскери қызметшілердін туысқандарын Қарағанды облысы қорғаныс істері 
жөніндегі Департаментіне (87212)563356 телефон нөмірі бойынша немесе Қарағанды қаласы 
Ерубаева, 9 көшесі мекен жайына хабарласуларыңызды сұраймыз.

Ведется розыск родственников Красноармейцев, призванных из Карагандинской области
Главное Управление международного военного сотрудничества Вооруженных Сил 

российской федерации сообщает о наличии архивных документов на следующих военнос-
лужащих Красной Армии:

- сержанта Краснова Андрея Ильича, призванного Балхашским ГВК Карагандинской 
области, Казахской ССР;

- сержанта Баркова Николая Федоровича, 1924 г.р., призванного Кингиренским РВК, 
Карагандинской области, Казахской ССР.

Документы содержат фактические материалы с описанием боевого пути, обстоятельств 
гибели, мест захоронения и контактов очевидцев последних боев красноармейцев.

Просим родственников указанных военнослужащих обратиться в Департамент по делам 
обороны Карагандинской области по телефонному номеру: 8(7212)563356, либо по адресу 
г. Караганда , ул. Ерубаева ,9.

К. Абильханов Начальник отдела по делам обороны 
Абайского района Карагандинской области полковник  

www.abay-akikat.kz

Жарияланған мақала авторларының пікірлері редакция көзқарасын білдірмейді.
Жарнамалар мен хабарландырулардың мазмұны мен мәтініне жарнама беруші 

жауап береді. 

Опубликованные материалы не всегда отражают точку зрения редакции. 
Ответственность за содержание рекламного текста несут сами рекламодатели.

Директор - бас 
редактор м.а.
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РУХАНИ ЖАҢҒЫРУ

Организация приглашает 
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Доход до 500 000 тг. 

+7 (7172) 642-999, 
+7 778 749 75 55

ОТКРЫТО НАСЛЕДСТВЕННОЕ ДЕЛО

ОБЪВЛЕНИЕ
15 декабря 2017 года в 12.00 часов 

состоится очередное собрание членов 
СПК «Есенгельды» в здании акимата 
п.Есенгельды. 

Повестка дня: 1.Избрание руководите-
ля СПК 2.Разное

Ағатайым! Жатқан жеріңіз 
жайлы, топырағыңыз торқа 
болсын. Сіздің жоқ екеніңіз 
бәрімізге аяздай батып 
отыр. Жұбайыңыз Гүлнар 
мен балаларыңыз әлі  де 
жоқтығыңызға сенбейді. 
Бәріміз де өлді дегенге 
әлі сенбейміз. Өмір бойы 
сағынып, өмір бойы іздеп, 
өмір бойы жоқтап өтетініміз 
сөзсіз. Кеше ғана көз ал-
дымызда сап-сау жүрген 
адамның бүгін жоқ болғанына 
қалай сенерсің, қалай ғана 
көнерсің. Қолдан келер шара 
жоқ, күйінеміз, іштей егілеміз, 
сосын бұл дүниенің жалған 
екеніне сенеміз.

А ғ а т а й ы м  ө м і р і н і ң 
соңына дейін асығыс жүрді. Қайда барса 
да асығып барып, асығып қайтатын. Барлық 
тірліктерін жылдам аяқтағысы келген сияқты. 
Көп уақытын жұмысымен өткізді. Өзінің 
жұмысына адалдығы соншалықты дема-
лыс күндері де жұмыс істей беретін. Өте 
елгезек, барлық адамға қашан да қол ұшын 
созып, ешкімнен ештеңе аямайтын азамат 
еді. Нағыз ер азамат деп толтырып айтуға 
тұратындай-ақ адам еді.

Үнемі тек дұрыс жолда жүргенімізді 
қалайтын. Ешқандай жаман нәрсеге әуестігі 
жоқ еді. Қайтейік, Аллаға да жақсы адам 
керек қой. Өмірінің соңына дейін отбасын ой-
лап, артында балапандары мен жарына мұра 

ЕСКЕ АЛУ
болсын деп шыбын жаны 
шыққанша еңбектенді.

«Адамдар, барында 
туыс-туғандарымызды 
аялайық ,  қад ірлей і к , 
бауырымызға тартайық. 
Ешқашан бір-бірімізден 
с у ы м а й ы қ ,  ә р қ а ш а н 
татулықта өмір сүрейік», 
- дейтін марқұм.

Міне, бүгінде ағатайым 
Саят Серікбайұлының 
өмірден озғанына 100 күн 
болып қалды. Марқұмның 
жаққаны шырақ, мінгені 
пырақ болсын дейміз. 
Әпкеміз Гүлнар мен ба-
лаларына сабыр мен 
қажымас қайрат тілейміз. 
Осындай азаматтарымыз-

дан айырылып жатқанымыз өкінішіті-ақ, бірақ 
Алланың жазуына шара жоқ.

Артыңызда ата-анамыз қалды жылап,
Гүлнарға берді Аллам тағы сынақ.
Сүйген құлын сынаумен болады Алла,
Бәрі де келеді әлі өз орнына.
Арқасы қайысты ғой Гүлнаріміздің,
Орта жолда тастап кеттіңіз сыңарыңызды
Алланың берген күні сол-ақ екен,
Дүниенің бір шеті шолақ екен.
Қолымыздан келетін шара жоқ қой,
Ендігісі өзіңізге дұға оқу.
Жатқан жеріңіз жайлы да жарық болсын,
Топырағыңыз әрдайым торқа болсын.

Отбасы мен туған-туыстарынан

Если у ребенка слезы и капризы,
Не берите, мамы, в помощь телевизор.
Сын не разберется, что там  на экране,
И добрей и лучше от него не станет.
Не упустите в этой жизни мига:
Покажите детям, что такое книга.
Библиотека - это прежде всего мир 

общения с книгой, играющей важную роль в 
воспитании детей в семье. Главная задача би-
блиотек научить родителей читать совместно 
с ребенком и общаться с ним. Семейные чте-
ния – это главный путь широкого приобщения 
детей к миру книги. Сейчас, когда наши дети 

читают все меньше и меньше, необходимо ис-
кать новые методы привлечения молодежи в 
библиотеки. Самый простой из них – наладить 
работу с каждым ребенком, чтобы с самых 
малых лет он получал радость общения с 
книгой дома, в школе, в библиотеке.

 Действительно, семья – это особый со-
циальный институт, вводящий ребенка в мир 
культуры, в том числе и читательской. Во 
многом отношение к чтению, приобретение 
читательской культуры молодым поколением 
зависит от того, какие образцы читательского 
поведения предлагают им взрослые – их роди-
тели. Как правило, почти в каждой семье есть 
библиотека. Но не во всех семьях семейному 
чтению уделяют должное внимание. Библио-
текарь проводит беседы с родителями о том, 

что читать, разрабатывает рекомендательные 
списки для семейного чтения. 

Только в союзе с родителями, возможно 
гармоничное, эффективное приобщение к 
чтению детей и подростков. В дом наших де-
тей должна вернуться забытая и утраченная 
традиция семейного чтения – общего чтения 
книг, общения втроем: взрослый, ребенок и 
книга. Три составляющие – семья, школа, би-
блиотека – создают окружение, формирующее 
человека. Как этого добиться? Большой опыт 
работы в школьной библиотеке подсказывает: 
надо как можно раньше приобщать ребенка 

к книге и чтению, би-
блиотеке – кладезю 
знаний, идей, мудро-
сти, опыта. На взаимо-
действие библиотеки 
с семьей возлагают-
ся большие надеж-
ды. Семья, школа и 
библиотека должны 
быть союзниками.   

 По оценке многих 
педагогов-исследо-
вателей,  библиотека 
– именно та среда, в 
которой наиболее не-
формально удовлет-
воряется потребность 
детей в общении. В 
сохранении субкуль-
туры детства, в при-
общении к культуре, 

к чтению, к творчеству. Библиотекарь приви-
вает детям наблюдательность, воображение, 
умение чётко формулировать мысль, чувство 
воли и чувство сделать начатое до конца, 
патриотическое воспитание, любовь к Родине 
и природе, уважение к старшим. Воспитать 
патриотов своей Родины, привить чувство 
гордости за свою страну – главная задача 
школы и родителей.

Поэтому библиотекарь должен быть в 
душе  художником,  поэтом, педагогом, пси-
хологом. Личность библиотекаря, его профес-
сиональные качества, важнейший залог того, 
как  ребенок будет относиться к библиотеке 
и к чтению.

Н.Темченко Заведующая библиотекой  
ШЦДО им.П.Корниенко

СЕМЕЙНОЕ ЧТЕНИЕ

После смерти Оболенцевой Анастасии 
Васильевны, умершей 08.07.2017г., заинте-
ресованным лицам необходимо обратиться к 
нотариусу Балтабаевой Гульнаре Айтбаевне 
по адресу: г.Абай, ул.Абая 26 «А», тел (872131) 
2-03-84, 87757416333.

 
После смерти Фрик Валентины Кали-

стратовны, умершей 25 февраля 2012 года. 
Всем заинтересованным лицам обращаться 
к нотариусу Бейсенбековой Дариге Аскаров-
не, по адресу: г.Абай, ул.Абая 54, кабинет 8, 
тел.87024441894.

После смерти Жаркинбекова Саята Се-
рикбаевича, умершего 11 августа 2017 года. 
Всем заинтересованным лицам обращаться 
к нотариусу Бейсенбековой Дариге Аскаров-
не, по адресу: г.Абай, ул.Абая 54, кабинет 8, 
тел.87024441894.

После смерти Гатиятуллиной Гульфии 
Радифовны, умершей 11 мая 2017г. Всем 
заинтересованным лицам обращаться к но-
тариусу Бейсенбековой Дариге Аскаровне, 
по адресу: г.Абай, ул.Абая 54, кабинет 8, 
тел.87024441894.

После смерти Батищева Валерия Алек-
сандровича, умершего 11 октября 2017г. Всем 

заинтересованным лицам обращаться к нота-
риусу Ержановой Жанагуль Амирхановне по 
адресу: г.Абай, ул.Абая 56, кв.1, тел. 872131 
47805.

После смерти Хабибуллиной Фанилы 
Мухаматхузовны, умершей 30 октября 2017г. 
Всем заинтересованным лицам обращаться к 
нотариусу Ержановой Жанагуль Амирхановне 
по адресу: г.Абай, ул.Абая 56, кв.1, тел. 872131 
47805.

После смерти Асембаева Исака Кабыло-
вича, умершего 27 октября 2017г. Всем заин-
тересованным лицам обращаться к нотариусу 
Ержановой Жанагуль Амирхановне по адресу: 
г.Абай, ул.Абая 56, кв.1, тел. 872131 47805.

После смерти Мукиевой Марии Емелья-
новны, умершей 18.08.2000г. Всем заинте-
ресованным лицам обращаться к нотариусу 
Ержановой Жанагуль Амирхановне по адресу: 
г.Абай, ул.Абая 56, кв.1, тел. 872131 47805.

После смерти Берьянова Николая Лаза-
ревича, умершего 17 августа 2017года. Всем 
заинтересованным лицам обращаться к нота-
риусу Ержановой Жанагуль Амирхановне по 
адресу: г.Абай, ул.Абая 56, кв.1, тел. 872131 
47805.

День рождения национальной валюты
В рамках мероприятий по изучению родного края 15 ноября 2017 года Центральную дет-

скую библиотеку и музей города посетили учащиеся 5 класса средней школы №12. Для них в 
этот день прошел исторический час «Қазақстанның ұлттық валютасын білесің бе?», где ребята 
узнали историю казахских денег и их роли в развитии отношений людей и целых государств. В 
центральной детской библиотеке вниманию ребят был презентован СD-диск «Тенге из глуби-
ны веков» (Страницы истории национальной валюты Казахстана) об истории возникновения 
и функционирования национальной валюты, о дизайне валюты РК, и степени защиты новых 
банкнот, также основное внимание уделено интересным историческим фактам о тенге и монетах, 
и банкнотах. После просмотра диска ребята активно принялись к обсуждению и отвечали на все 

поставленные во-
просы. В читаль-
ном зале библи-
отеки оформлена  
выставка книг и 
периодических 
изданий. Ребята 
познакомились 
с представлен-
ной литературой: 
«Ақша жайын -
да әңгімелейік» 
Э.Холл,  «Дети 
и  д е н ь г и »  и 
«Қаражат әлеміне 
саяхат» Е. Бли-

скавка и другими. Историческое путешествие продолжилось в литературно-мемориальном 
музее Абая Кунанбаева. Там ребята проверили свои знания, отвечая на вопросы познаватель-
ной викторины, познакомились и наглядно увидели деньги уже давно вышедшие из обихода.  

Ашимова Алия, библиотекарь центральной детской библиотеки


